
وزیر نیرو در آیین افتتاح پست 400 کیلوولت زکریا خبر داد:

پیشرفت 51 درصدی در 46 پروژه صنعت آب و برق 

گپ و گفت با پیشکسوت شاعر و صنعت 
چاپ خراسان:

لهجه مشهدی ارزش کار و 
مبارزه را دارد

هیأت رییسه شورای هماهنگی 
اصلاح طلبان خراسان رضوی انتخاب شدند

عدالت و آزادی 
در رأس شورای هماهنگی

خراسان رضوی 
آماده انتخابات

ایران و آمریکا در چه 
عرصه هایی می توانند 

وارد رابطه شوند؟

شکست سنگین شهرخودرو در تبریز؛

دستیار سابق 
مُچ یحیی را خواباند

گفت و گوی ویژه

گزارش روز

در این شماره می خوانید
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درخواست نمایندگان از رهبری 
درباره حل مشکل پیوستن به 

گروه ویژه اقدام مالی 

بن بست 

3

توسعه حمل و نقل عمومی زیر ذره بین  

سواره از پیاده چه خبرداره؟
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شــب دوشــنبه 2 دی ماه 1398، در جلسه شــورای هماهنگی اصلاح طلبان استان 
خراسان رضوی، هیأت رییسه این شورا انتخاب شد.

بــه گزارش روزنامه صبح امروز شــب دوشــنبه جلســه شــورای هماهنگی احزاب 
اصلاح طلب استان خراســان رضوی تشکیل و هیأت رییسه این شورا توسط اعضا انتخاب 
شدند. مهدی عبایی رییس اسبق شورای هماهنگی در مصاحبه با روزنامه صبح امروز گفت: 

از دو ماه قبل، دوره شش ماه هیأت رییسه گذشته که من، آقای مظفر علیزاده و خانم نیک 
جوانی اعضا آن بودیم به اتمام رســید، ولی انتخابات به تأخیر افتاد تا دیشــب که در جلسه 
شورای هماهنگی انتخابات برگزار شد و آقای ناصر آملی به عنوان رییس شورای هماهنگی 
اصلاح طلبان اســتان خراســان رضوی، آقای یحیی عظیمی به عنوان نایب رییس و خانم 

عطیه نیک جوانی به عنوان دبیر جلسات انتخاب شدند.

هیأت رییسه شورای هماهنگی 
اصلاح طلبان خراسان رضوی انتخاب شدند

عدالت و آزادی در 
رأس شورای هماهنگی 
اصلاح طلبان

درخواست نمایندگان از رهبری درباره حل مشکل پیوستن به گروه ویژه اقدام مالی 

FATF بن بست
روز دوشنبه یک عضو فراکسیون 
امید مجلس شورای اسلامی از 
نامه گروهــی از نمایندگان به 
مقام معظم رهبری در خصوص 
FATF و تبعات نپیوستن به آن 
از منظر فعالان اقتصادی خبر داد.

شهاب الدین بی مقدار با بیان اینکه 
بنده به نمایندگــی از گروهی از 
نمایندگان در حــال تهیه  نامه ای 
تقدیم  برای   FATF در خصوص
بــه مقام معظم رهبری هســتم، 
اظهار داشــت: اکثرا فعالان اقتصادی که در این زمینه 
 FATF صاحب نظر هســتند تاکید دارند که اگر ما به
نپیوندیم و در لیست ســیاه قرار بگیریم دست و پای 
کشور قفل می شــود و شعب بانک های ما در خارج از 
کشور بایکوت خواهند شد.وی در ادامه اظهار کرد: به 
دنبال نپذیرفتن FATF ایرانیانی که در خارج از کشور 
کار می کنند و پاســپورت ایرانی دارند حساب هایشان 
بسته می شود. چندی پیش که بنده به قشم رفته بودم 
خیلی از فعالان اقتصادی به بنده گفتند که از بانک های 
دوبی، کویت، و عمان به آن ها نامه نوشــتند که باید 
حساب هایشان را در این بانک ها ببندند. نماینده مردم 
تبریز در مجلس تصریح کرد: بنده شــنیدم که وزارت 
خارجه روسیه نیز طی نامه ای به وزارت خارجه ما اعلام 
کرده که بدون پیوستن به FATF دیگر نمی تواند با ما 
همکاری کند و قطعا صادرات و واردات ما با مشــکل 
مواجه می شود. این عضو فراکسیون امید مجلس افزود: 
در صورت نپذیرفتن FATF قیمت دلار افزایش یافته و 
بر روی همه کالا ها اثر می گذارد و مشکلات عدیده ای 
در توسعه کشور ایجاد می شود. در نامه به مقام معظم 
رهبری به این مسائل اشاره شده است و بنده به عنوان 
یک کارشــناس اقتصادی در داخل و بازار بین المللی 
وظیفه دارم این حرف هــا را مطرح کنم. وی در ادامه 
تاکید کرد: بنده از اعضای مجمع تشخیص مصلحت 
می خواهم با در نظر گرفتــن منافع ملی در خصوص 
FATF تصمیم گیری کرده تا در آســتانه انتخابات در 
کشور دچار بحران نشــویم. بیمقدار در ادامه با اشاره 

بــه نظر مخالفان FATF بیان کرد: عمدتا این افراد بر 
این باورند که با پذیرش FATF حساب و کتاب کشور 
روشــن می شود و عده ای می توانند سوء استفاده کنند. 
اما امروز تمام دنیا FATF را پذیرفتند. آیا چین و ژاپن 
که اقتصاد بزرگی از دنیا را در دســت دارد این نگرانی 

را ندارد.
وی در پایان بیان کرد: بنده نگران هســتم که مجددا 
تصمیــم گیری در این خصــوص را بر دوش رهبری 
بیندازم. چــرا منتخبین مقام معظم رهبــری باید به 
گونه ای عمل کنند که در نهایت ایشان مجبور شوند به 
میدان بیایند و دستور پیوستن و یا نپیوستن صادر کنند؟

این در حالی اســت که مهلت گروه ویژه اقدام مالی به 
ایران در 26 بهمن امســال خاتمه می یابد و درصورتی 
که این بلاتکلیفی تا آن زمان ادامه یابد، ایران قطعا وارد 
لیست سیاه FATF می شود. با این وجود گویا مسئولان، 
دستیابی به تصمیم نهایی برای پیوستن کشور به آن 
را به مانند بسیاری دیگر از ضرب العجل های مشابه، به 
روزهای پایانی موکول کرده اند. در صورتی که ایران به
FATF نپیونــدد، عملا تمامی اقدامات مقابله ای علیه 
کشــور ما دوباره به وضعیت ســابق خود و به پیش از 
خرداد 1395 باز خواهد گشــت؛ در این صورت نه تنها 
بخش دولتی، بلکه شرکت های خصوصی هم از امکان 
جابه جایی پول در فضــای بین المللی محروم خواهند 
شــد. هرچند عده ای تلاش دارند پیوستن ایران را به 
این نهاد بین المللی را به ضرر کشــور جلوه دهند، اما 
برخی مقامات ابراز امیــدواری می کنند که در نهایت 
این لوایح تصویب می شــود. با اینکه شرایط عضویت 
در FATF برای تمامی کشورها یکسان است و گروه 
ویژه اقدام مالی شرایط خاصی را برای الحاق ایران به 
این گروه اعمال نکرده اســت، اما با این وجود آن گونه 
که از شواهد برمی آید الحاق ایران به گروه ویژه اقدام 
مالی، پس از تصویب مجلس با مخالفت جدی برخی 
از اعضای مجمع تشخیص مصلحت نظام روبه رو شده 
است. این در حالی است که برخی مخالفان، از پیوستن 
ایران به این گروه با عنوان ترکمانچای دوم یاد کرده اند. 
این روزها اما موضوع پیوســتن به FATF دوباره وارد 
فاز جدیدی شــده و جهت گیری ها دربــاره آن ابعاد 

جدیدی به خود گرفته اســت. در حالیکه چند روز قبل 
یک عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام از تصویب 
دو لایحه باقی  مانده FATF در کمیســیون مشترک 
مجمع تشــخیص خبر داده بود، اما محســن رضایی 
تصویب این لوایح را تکذیب کرد. این در حالی بود که 
محسن مجتهد شبســتری در این خصوص گفته بود 
که این لوایح در کمیسیون مشترک مجمع تشخیص 
تصویب شــده اند نه در صحن مجمع تشخیص نظام. 
از ســوی دیگر علی مطهری نماینده مردم تهران در 
مجلس شورای اســلامی با اشاره به ایجاد مشکلات 
جدید ناشــی از عدم تصویب دو لایحــه باقیمانده از 
FATF در مجمع تشــخیص مصلحت نظام گفته به 
صلاح کشــور اســت که این کار انجام شود و مجمع 
هم آن را تصویب خواهد کرد.او معتقد اســت که اگر 
مجمع تشخیص مصلحت نظام همچنان تصویب لوایح 
FATF را معطل بگذارد تا فرصت از دست برود، قطعا 
کشور دچار مشکلات بیشتری در سایر بخش ها خواهد 
شد. به گفته مطهری، در صورت نپیوستن به این گروه، 
حتی کشورهایی نظیر روسیه، چین و  ترکیه که امروز با 
ما همکاری می کنند دستشان برای همکاری با ما بسته 
می شود و از همین روی این کشورها هشدار داده اند که 
اگر این لوایح تعیین تکلیف نشوند، نمی توانند با ایران 
همکاری کنند چون بانک های آنها تحریم می شوند. به 
هر حال در صورت عدم تصویب، ایران بهمن ماه امسال 
در لیست کشورهای غیرهمکار یا همان لیست سیاه و 
در کنار کره شمالی قرار خواهد گرفت. از طرفی مراحل 
خروج از این لیست سیاه هم به گونه ای پیچیده است 
که امکان تسریع در آن وجود ندارد. اما دلیل مخالفت 
مسئولان اصلی تصمیم گیرنده برای پیوستن کشور به 

FATF چیست؟
برخی از این مخالفان معتقدند که هر چند قرارگرفتن 
در لیست سیاه FATF به معنای محدودیت های مالی، 
پولی و بانکی اســت، اما در وضع موجود ما هم اکنون 
نیز عملا در حوزه پولی، مالی و بانکی تحریم هستیم 
و نمی  توانیم هیچ اقدامی انجــام دهیم. بنابراین عدم 
تصویب لوایح مدنظر FATF و اتمام مهلت آنها به ایران 
هیچ تاثیری بر روی تحریم ها و فعالیت های اقتصادی 

ما نمی گذارد، چون آنها دیگــر نمی توانند محدودیت 
جدیدی برای ما اعمال کنند. این دسته از مخالفان بر 
ایــن باورند که در حال حاضر با اینکه به طور مختصر 
نفت می فروشیم، اما پول برنمی گردد و لذا نمی توانیم 
مبادلات مالی با چین، روسیه، کشورهای جنوب شرق 
آســیا و حتی عراق داشته باشیم. آنها نتیجه می گیرند 
کــه وقتی تحریم هــای ثانویه آمریــکا مانع هرگونه 
فعالیت های پولی، بانکی و مالی ما می شود دیگر قرار 
گرفتن در لیســت سیاه FATF تاثیری بر فعالیت های 
مالی نخواهد گذاشت. علی ماجدی، سفیر سابق ایران 
در آلمــان در این باره بــا رد دیدگاه  برخی از مخالفان 
FATF که در شــرایط تحریمی، الحاق به گروه ویژه 
مالی را به نفع ایران نمی دانند، معتقد اســت که اتفاقا 
در این شرایط اســت که ما باید به FATF بپیوندیم، 
چرا که حتی کشورهایی چون ترکیه و چین نیز که به  
صورت محدود با ایران دارای مراودات تجاری هستند، 
در صورت نپیوستن به آن، حاضر به ادامه این وضعیت 
نخواهند بود. بر اســاس اظهارات او شرایط اقتصادی 
ایران همیشه در همین وضعیت تحریمی باقی نمی ماند 
و در هر صورت کشــور در آینده فعالیت های تجاری 
و اقتصادی خود با کشــورهای دیگر را افزایش خواهد 
داد. به هر روی نپیوســتن بــه FATF یا هر پیمان و 
گروه بین المللی تنها به اعمال محدودیت های بیشــتر 
به اقتصاد کشــورمان دامن زده و به نوعی در راستای 
خواســت مخالفان ایران بوده اســت. ماجدی معتقد 
است که سفر اخیر روحانی به ژاپن که بر پایه افزایش 
مراودات تجاری تهران و توکیو صورت گرفته اســت، 
نیز بدون الحاق به FATF بی معناست و بی اعتنایی به 
مناسبات بین المللی تنها به کناره  گیری ایران از روابط 
 FATFجهانی منجر می شــود. مخالفت بــا تصویب
در حالی از ســوی برخی از اعضای مجمع تشخیص 
پیگیری می شــود که همین اعضا در دوره احمدی نژاد 
از موافقان آن به شــمار می آمدند؛ تناقضی که برخی 
صاحبنظــران هدف آن را ضربــه زدن به دولت و به 
بن بست کشــاندن آن ارزیابی می کنند. علی مطهری 
نماینده مجلس در این خصوص معتقد است که برخی 
مخالفت هــا با این لوایح، جنبه سیاســی دارد و برخی 

افراد و نهادهای مخالف نیز دارای منافع اقتصادی در 
این قضیه هســتند. او معتقد است که اگر دولت دست 
خود این افراد بود مطمئنا هم برجام اجرا شده بود، هم 
مشــکل FATF حل شــده بود و هم رابطه با آمریکا 
برقرار شــده بود. ولی چون کار دست خودشان نیست 
نمی خواهند پیشرفت ها و گشایش معیشت مردم به نام 
رقیب شان ثبت شود. بسیاری از مخالفان که البته پیشتر 
نیز با برجام مخالف بودنــد دلیل مخالفت خود را این 
گونه مطرح می کنند که ایران با عضویت در FATF در 
واقــع خود به تحریم نهادهای نظامی اش مانند وزارت 
دفاع، قرارگاه خاتم الانبیا و غیره می پردازد. این مخالفان 
تصویــب لوایح فوق به ویژه پالرمــو را تهدیدی برای 
تداوم کمک به سازمان هایی چون حماس و حزب الله 
لبنان می دانند. آنها FATF را یک ســازمان مافیایی و 
پیوستن به آن و پذیرفتن دســتورات آن را خیانت به 
کشــور عنوان می کنند. از نظر مخالفان تصویب این 
لوایح نوعی پذیرش تحریم مضاعف علیه کشــورمان 
است و موجب می شــود معدود ارتباطات و کانال های 
باقی مانده ایران برای دور زدن تحریم ها نیز افشا شود و 
در آن صورت مقابله با تحریم ها بسیار سخت تر خواهد 
شــد. با این وجود، موافقان، تصویــب این لوایح را در 
راستای شفافیت اقتصادی، فسادستیزی و همچنین باز 
کردن راه تعامل اقتصاد ایران با جهان می دانند. از نظر 
آنــان دو لایحه از لوایح چهارگانــه FATF ، در حالی 
در مجمع تشــخیص مصلحت خاک می خورد و اعضا 
در باره آن ســکوت کرده اند که زمان باقی مانده برای 
پیوســتن به گروه ویژه اقدام مالی )FATF(، در حال 
اتمام اســت. فریدون مجلسی، دیپلمات سابق در این 
زمینه معتقد است که پیوستن بهFATF به معنای اجبار 

حضــور دائمی در آن و عدم امکان خروج نیســت. او 
می گوید که این گروه، نهادی بین المللی است که همه 
کشورهای جهان به جز ایران و کره شمالی در آن عضو 
هســتند و هر وقت که بخواهند می توانند از آن خارج 
شــوند و حضور درآن غیرقابل فسخ نیست. بنابراین 
اینکه برخی می گویند با پیوستن به این کنوانسیون ها 
به شــرایط بیگانگان و غربی ها تــن می دهیم، یک 
بهانه جویی است. با این حال،  روزها به سرعت در حال 
سپری شدن است. حجم گسترده مشکلات اقتصادی 
کشور ناشی از تحریم و تورم حاصل شده از آن، عرصه 
زندگی روزمره را بر مردم جامعه تنگ تر کرده اســت. 
در این بین مشــکلات جدید ناشی از نپیوستن کشور 
به تشــکلی جهانی، این سوال مهم را در اذهان جامعه 
ایجاد کرده است که تردیدهای مسئولین تصمیم گیرنده 
برای پیوستن کشــور به FATF از چه دلایل مهمی 
ناشــی می شــود؟ چگونه اســت که تمام کشورهای 
جهــان از قوانین FATF تبعیــت می کنند و فقط این 
تشــکل برای ایران باعث ایجاد مشــکلات می شود؟ 
چطور می توان ادعای تمایل در جهت برقراری ارتباط 
اقتصادی با سایر کشورهای جهان را مطرح کرد، ولی 
تمامی راه های دستیابی به آن را مسدود ساخت؟ به نظر 
می رسد وقتی نمایندگان مردم در مجلس، پیوستن به 
FATF را تصویب کرده، کارشناسان اقتصادی اجرای 
آن را لازم دانســته و دولت تردید در جهت پیوســتن 
به آن را به صلاح کشــور نمی داند، تنها شائبه مقابله 
سیاسی و جناحی است که قوت گرفته و این بار ظهور 
خود را در عرصه پیوستن کشــور به گروه ویژه اقدام 
مالی نشان می دهد، امری که شاید در این دوره حساس 

کشور بیشتر به یک بازی شبیه باشد.

511/1اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک فریمان

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی برابر 
رای شماره 139760306022000576 هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 
مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک فریمان تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای غلامرضا رفعت نژاد فرزند حسن به 
شماره شناسنامه 654 صادره از فریمان در یک باب ساختمان به مساحت 186/10 متر مربع پلاک 3482 فرعی از 276 اصلی 
واقع در بخش 13 از محل مالکیت مشــاعی متقاضی محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع  عموم مراتب در دو نوبت به 
فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند 
از تاریخ انتشــار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را  به این اداره تســلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از 
تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجعه قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم 

وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. 
تاریخ انتشار نوبت اول: 98/9/20
تاریخ انتشار نوبت دوم: 98/10/4

محمد رضا رجایی مقدم ـ رئیس ثبت اسناد و املاک  فریمان

****************************************

511/2هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی  
)5349(

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 
نظر به دستور مواد 1 و 3 و قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مصوب 1390/09/20 املاک 
متقاضیانی که در هیات موضوع ماده یک قانون مذکور مســتقر در واحد ثبتی نیشــابور مورد رسیدگی و تصرفات مالکانه و 
بلامعارض انان محرز و رای لازم صادر گردیده است جهت اطلاع عموم به شرح ذیل اگهی می گردد: املاک متقاضیان واقع 
در حوزه ثبتی نیشابور بخش 12 پلاک 51 اصلی 1( 14 فرعی خانم فاطمه اصفهانیان فرزند احمد نسبت به ششدانگ یکباب 
مغازه به مساحت 18/70 مترمربع واقع در اراضی کریم اباد خریداری از مالک رسمی اقای عباس وثوقی فرزند اکبر برابر رای 
شماره 139860306005005349- 2( 14 فرعی خانم فاطمه اصفهانیان فرزند احمد نسبت به ششدانگ یکباب ساختمان به 
مساحت 96/60 مترمربع واقع در اراضی کریم اباد خریداری از مالک رسمی اقای عباس وثوقی فرزند اکبر برابر رای شماره 
139860306005005350 .لذا بموجب ماده 3 قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و 
ماده 13 ائین نامه مربوطه این اگهی در دونوبت به فاصله 15 روز از طریق این روزنامه و محلی کثیرالانتشار در شهرها و در 
روستاها از تاریخ الصاق در محل تا دو ماه اعتراض خود را به اداره ثبت محل وقوع ملک تسلیم و رسید اخذ نمایند معترض 
باید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل نماید و گواهی تقدیم 
دادخواست را به اداره ثبت محل تحویل دهد که در این صورت اقدامات ثبت موکول به ارائه حکم قطعی دادگاه است و در 
صورتی ک اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد یا معترض گواهی تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل رذا ارائه نکند 
اداره ثبت مبادرت به صدور سند مالکیت می نماید و صدور سند مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نیست بدیهی است 
برابر ماده 13 آئین نامه مذکور در مورد قسمتی از املاکی که قبلا اظهارنامه ثبتی پذیرفته نشده واحد ثبتی با رای هیات پس از 
تنظیم اظهارنامه حاوی تحدیدحدود مراتب را در اولین اگهی نوبتی و تحدیدحدود بصورت همزمان به اطلاع عموم می رساند 
و نسبت به املاک در جریان و فاقد سابقه تحدید حدود واحد ثبتی آگهی تحدیدحدود را بصورت اختصاصی منتشر می نماید. 

تاریخ انتشار نوبت اول 98/09/19 تاریخ انتشار نوبت دوم 98/10/04   
علی امینی-رییـس ثبـت اسـناد و امـلاک نیشـابور

*****************************************

511/3هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی  
 )5348(

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 
نظر به دستور مواد 1 و 3 و قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مصوب 1390/09/20 و برابر 
رای شــماره 139860306005005348 مورخ 98/09/11  هیات اول موضوع ماده یک قانون مذکور مســتقر در واحد ثبتی 
نیشــابور تصرفات مالکانه و بلامعارض اقای محمد کاملی فرزند غلامعلی نسبت به ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت 
250/30 مترمربع از پلاک شــماره 248 فرعی از 105 اصلی واقع در اراضی ســنجلیه بخش 12 حوزه ثبت ملک نیشــابور 
خریداری از مالک رسمی خانم فرنگیس ساداتی فرزند محمدرضا محرز گردیده است.لذا بموجب ماده 3 قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و ماده 13 ائین نامه مربوطه این اگهی در دونوبت به فاصله 15 روز از 
طریق این روزنامه و محلی کثیرالانتشــار در شهرها و در روستاها از تاریخ الصاق در محل تا دو ماه اعتراض خود را به اداره 
ثبت محل وقوع ملک تسلیم و رسید اخذ نمایند معترض باید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض مبادرت به تقدیم 
دادخواســت به دادگاه عمومی محل نماید و گواهی تقدیم دادخواســت را به اداره ثبت محل تحویل دهد که در این صورت 
اقدامات ثبت موکول به ارائه حکم قطعی دادگاه اســت و در صورتی ک اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد یا معترض 
گواهی تقدیم دادخواســت به دادگاه عمومی محل را ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به صدور ســند مالکیت می نماید و صدور 
سند مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نیست . تاریخ انتشار نوبت اول 98/09/19 تاریخ انتشار نوبت دوم 98/10/04  

علی امینی-رییـس ثبـت اسـناد و امـلاک نیشـابور

511/4 هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی  
)5343(

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی نظر به 
دســتور مواد 1 و 3 و قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مصوب 1390/09/20 و برابر رای شماره 
139860306005005343 مورخ 98/09/11  هیات اول موضوع ماده یک قانون مذکور مستقر در واحد ثبتی نیشابور تصرفات مالکانه 
و بلامعارض اقای داود معتمدی فرزند برات نسبت به ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت 206/04 مترمربع از پلاک شماره 171 
فرعی از 15 اصلی واقع در اراضی گذرلنج اباد بخش 12 حوزه ثبت ملک نیشابور خریداری از مالک رسمی اقای برات معتمدی محرز 
گردیده است.لذا بموجب ماده 3 قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و ماده 13 ائین نامه مربوطه 
این اگهی در دونوبت به فاصله 15 روز از طریق این روزنامه و محلی کثیرالانتشار در شهرها و در روستاها از تاریخ الصاق در محل 
تا دو ماه اعتراض خود را به اداره ثبت محل وقوع ملک تسلیم و رسید اخذ نمایند معترض باید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم 
اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل نماید و گواهی تقدیم دادخواست را به اداره ثبت محل تحویل دهد که در 
این صورت اقدامات ثبت موکول به ارائه حکم قطعی دادگاه است و در صورتی ک اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد یا معترض 
گواهی تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل را ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به صدور سند مالکیت می نماید و صدور سند مالکیت 

مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نیست . تاریخ انتشار نوبت اول 98/09/19 تاریخ انتشار نوبت دوم 98/10/04  
علی امینی-رییـس ثبـت اسـناد و امـلاک نیشـابور

***********************************
511/5هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی  

)5747(
آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 
نظر به دســتور مواد 1 و 3 و قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و ســاختمانهای فاقد سند رسمی مصوب 1390/09/20 و 
برابر رای شــماره 139860306005005747 مورخ 98/09/26  هیات اول موضوع ماده یک قانون مذکور مســتقر در واحد 
ثبتی نیشــابور تصرفات مالکانه و بلامعارض خانم معصومه دهنوی فرزند عباسعلی نسبت به ششدانگ یکباب ساختمان به 
مساحت 138 مترمربع از پلاک شماره 30 فرعی و 74 فرعی از 39 اصلی واقع در اراضی گذرمحمدی بخش 12 حوزه ثبت 
ملک نیشابور خریداری از مالک رسمی رجبعلی کمال پور محرز گردیده است.لذا بموجب ماده 3 قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و ماده 13 ائین نامه مربوطه این اگهی در دونوبت به فاصله 15 روز از طریق این 
روزنامه و محلی کثیرالانتشــار در شهرها و در روستاها از تاریخ الصاق در محل تا دو ماه اعتراض خود را به اداره ثبت محل 
وقوع ملک تسلیم و رسید اخذ نمایند معترض باید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواست 
به دادگاه عمومی محل نماید و گواهی تقدیم دادخواست را به اداره ثبت محل تحویل دهد که در این صورت اقدامات ثبت 
موکول به ارائه حکم قطعی دادگاه اســت و در صورتی ک اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد یا معترض گواهی تقدیم 
دادخواست به دادگاه عمومی محل رذا ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به صدور سند مالکیت می نماید و صدور سند مالکیت مانع 

از مراجعه متضرر به دادگاه نیست . تاریخ انتشار نوبت اول 98/10/04 تاریخ انتشار نوبت دوم 98/10/19   
علی امینی-رییـس ثبـت اسـناد و امـلاک نیشـابور

*****************************************
511/6هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی  )5707(

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 
نظر به دســتور مواد 1 و 3 و قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و ســاختمانهای فاقد سند رسمی مصوب 1390/09/20 و 
برابر رای شــماره 139860306005005707 مورخ 98/09/25  هیات اول موضوع ماده یک قانون مذکور مســتقر در واحد 
ثبتی نیشــابور تصرفات مالکانه و بلامعارض اقای ابوالفضل سالار عابدی فرزند ابراهیم نسبت به ششدانگ یکباب مغازه به 
مساحت 40/80 مترمربع از پلاک شماره 240 فرعی از 224 اصلی واقع در اراضی احمداباد بخش 2 حوزه ثبت ملک نیشابور 
خریداری از مالک رسمی لعبا سالار عابدی محرز گردیده است.لذا بموجب ماده 3 قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی 
و ساختمانهای فاقد سند رسمی و ماده 13 ائین نامه مربوطه این اگهی در دونوبت به فاصله 15 روز از طریق این روزنامه و 
محلی کثیرالانتشار در شهرها و در روستاها از تاریخ الصاق در محل تا دو ماه اعتراض خود را به اداره ثبت محل وقوع ملک 
تســلیم و رسید اخذ نمایند معترض باید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواست به دادگاه 
عمومی محل نماید و گواهی تقدیم دادخواست را به اداره ثبت محل تحویل دهد که در این صورت اقدامات ثبت موکول به 
ارائه حکم قطعی دادگاه اســت و در صورتی ک اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد یا معترض گواهی تقدیم دادخواست 
به دادگاه عمومی محل رذا ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به صدور سند مالکیت می نماید و صدور سند مالکیت مانع از مراجعه 

متضرر به دادگاه نیست . تاریخ انتشار نوبت اول 98/10/04 تاریخ انتشار نوبت دوم 98/10/19   
علی امینی-رییـس ثبـت اسـناد و امـلاک نیشـابور

*****************************************
تاسیس، تغییرات شرکت

آگهی تغییرات شرکت گلستان شرق طوس شرکت سهامی خاص به شماره ثبت 20234 و شناسه ملی 10380357456 به 
استناد صورتجلسه مجمع عمومی عادی بطور فوق العاده مورخ 05/09/1398 تصمیمات ذیل اتخاذ شد : -1 روزنامه صبح 
امروز خراسان رضوی جهت درج آگهی های شرکت تعیین گردید. -2 آقای جعفر خالقی بایگی به شماره ملی 0701667885 
و خانم مریم تنها سنگ آبی به شماره ملی 0732306531 به ترتیب به سمت بازرس اصلی و علی البدل برای مدت یکسال 
مالی انتخاب شــدند. -3آقای ابراهیم رحمانی به شــماره ملی 0703492950 ، آقای محمد حســن رحمانی به شماره ملی 
0703985711 و خانم کبری رحمانی بایگی به شماره ملی 0701672226 به سمت اعضای اصلی هیئت مدیره برای مدت 
دو سال انتخاب گردیدند. اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری 

مشهد )707164(

511/7هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی  )5745(
آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 
نظر به دستور مواد 1 و 3 و قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مصوب 1390/09/20 و برابر 
رای شــماره 139860306005005745 و 139860306005005746 مورخ 98/09/26  هیات اول موضوع ماده یک قانون 
مذکور مستقر در واحد ثبتی نیشابور تصرفات مالکانه و بلامعارض اقای حسین نوروزی فر فرزند علی اکبر و خانم عذرا شرفی 
فرزند حسین هر کدام نسبت به سه دانگ مشاع از ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت 114/10 مترمربع از پلاک شماره 
976 فرعی از 231 اصلی واقع در اراضی مرتضی اباد بخش 2 حوزه ثبت ملک نیشابور خریداری از مالک رسمی اقای حسین 
یزدی فرزند سیدمحمد محرز گردیده است.لذا بموجب ماده 3 قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد 
سند رسمی و ماده 13 ائین نامه مربوطه این اگهی در دونوبت به فاصله 15 روز از طریق این روزنامه و محلی کثیرالانتشار 
در شهرها و در روستاها از تاریخ الصاق در محل تا دو ماه اعتراض خود را به اداره ثبت محل وقوع ملک تسلیم و رسید اخذ 
نمایند معترض باید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل نماید و 
گواهی تقدیم دادخواست را به اداره ثبت محل تحویل دهد که در این صورت اقدامات ثبت موکول به ارائه حکم قطعی دادگاه 
است و در صورتی ک اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد یا معترض گواهی تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل رذا 
ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به صدور سند مالکیت می نماید و صدور سند مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نیست . 

تاریخ انتشار نوبت اول 98/10/04 تاریخ انتشار نوبت دوم 98/10/19   
علی امینی-رییـس ثبـت اسـناد و امـلاک نیشـابور

****************************************
511/8هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی  )4065(

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 
نظر به دستور مواد 1 و 3 و قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مصوب 1390/09/20 و برابر 
رای شــماره 139860306005004065 مورخ 98/07/13  هیات اول موضوع ماده یک قانون مذکور مســتقر در واحد ثبتی 
نیشابور تصرفات مالکانه و بلامعارض خانم طاهره سلیمانی فرزند علی اصغر نسبت به ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت 
110/60 مترمربع از پلاک شماره 80 فرعی از 96 اصلی واقع در اراضی تاخک بخش 12 حوزه ثبت ملک نیشابور خریداری 
از مالک رسمی زهره خوجانی و محمد محمدابادی محرز گردیده است.لذا بموجب ماده 3 قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
اراضی و ســاختمانهای فاقد سند رســمی و ماده 13 ائین نامه مربوطه این اگهی در دونوبت به فاصله 15 روز از طریق این 
روزنامه و محلی کثیرالانتشــار در شهرها و در روستاها از تاریخ الصاق در محل تا دو ماه اعتراض خود را به اداره ثبت محل 
وقوع ملک تسلیم و رسید اخذ نمایند معترض باید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواست 
به دادگاه عمومی محل نماید و گواهی تقدیم دادخواست را به اداره ثبت محل تحویل دهد که در این صورت اقدامات ثبت 
موکول به ارائه حکم قطعی دادگاه اســت و در صورتی ک اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد یا معترض گواهی تقدیم 
دادخواســت به دادگاه عمومی محل رذا ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به صدور سند مالکیت می نماید و صدور سند مالکیت 

مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نیست .
تاریخ انتشار نوبت اول 98/10/04 تاریخ انتشار نوبت دوم 98/10/19   

علی امینی-رییـس ثبـت اسـناد و امـلاک نیشـابور
**********************************************

511/9هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی  )5712(
آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 
نظر به دستور مواد 1 و 3 و قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مصوب 1390/09/20 و برابر 
رای شــماره 139860306005005712 مورخ 98/09/25  هیات اول موضوع ماده یک قانون مذکور مســتقر در واحد ثبتی 
نیشــابور تصرفات مالکانه و بلامعارض خانم معصومه حسن ابادی فرزند صفرعلی نسبت به ششدانگ یکباب ساختمان به 
مساحت 100 مترمربع از پلاک شماره 212 اصلی واقع در اراضی ده شیخ بخش 2 حوزه ثبت ملک نیشابور خریداری از مالک 
رسمی اقای علی اصغر اذر محرز گردیده است.لذا بموجب ماده 3 قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد 
سند رسمی و ماده 13 ائین نامه مربوطه این اگهی در دونوبت به فاصله 15 روز از طریق این روزنامه و محلی کثیرالانتشار 
در شــهرها و در روســتاها از تاریخ الصاق در محل تا دو ماه اعتراض خود را به اداره ثبت محل وقوع ملک تســلیم و رسید 
اخذ نمایند معترض باید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تســلیم اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل 
نماید و گواهی تقدیم دادخواســت را به اداره ثبت محل تحویل دهد که در این صورت اقدامات ثبت موکول به ارائه حکم 
قطعی دادگاه اســت و در صورتی ک اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد یا معترض گواهی تقدیم دادخواست به دادگاه 
 عمومی محل رذا ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به صدور سند مالکیت می نماید و صدور سند مالکیت مانع از مراجعه متضرر

 به دادگاه نیست .
 تاریخ انتشار نوبت اول 98/10/04 تاریخ انتشار نوبت دوم 98/10/19   

علی امینی-رییـس ثبـت اسـناد و امـلاک نیشـابور
****************************************************************

تاسیس، تغییرات شرکت 
آگهی تغییرات شرکت گلستان شرق طوس شــرکت سهامی خاص به شماره ثبت 20234 و شناسه ملی 10380357456 
به استناد صورتجلسه هیئت مدیره مورخ 05/09/1398 تصمیمات ذیل اتخاذ شد : 1( آقای محمد حسن رحمانی به شماره 
ملی 0703985711 به سمت رئیس هیات مدیره -خانم کبری رحمانی بایگی به شماره ملی 0701672226 به سمت نائب 
رئیس هیات مدیره- آقای ابراهیم رحمانی به شــماره ملی 0703492950 به ســمت عضو هیات مدیره و مدیر عامل برای 
مدت دو سال انتخاب گردیدند . 2( کلیه اسناد و اوراق بهادار و تعهد آور شرکت اعم از چک – سفته - بروات - قراردادها و 
عقود اسلامی و اوراق عادی و اداری با امضای منفرد مدیرعامل همراه با مهر شرکت معتبر خواهد بود . اداره کل ثبت اسناد 

و املاک استان خراسان رضوی اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری مشهد )707171(
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خراسان رضوی رتبه اول شورای گفتگوی 
دولت و بخش خصوصی

وزیر کشور، در نامه ای خطاب به رئیس جمهور، گزارشی از عملکرد شوراهای استانی 
گفتگــوی دولت و بخش خصوصی در 6ماهه 1398 منتشــر کــرد و در این گزارش 
خراسان رضوی را با کسب 92 امتیاز دارای رتبه نخست  در میان شوراهای گفتگوی 
اســتان ها کشــور خواند.به گزارش صبح امروز، عبدالرضا رحمانی فضلی در گزارش 
خود، »خراســان رضوی«  را رتبه نخست و استان های خوزستان، آذربایجان شرقی 
و تهــران نیز رتبه های رتبه های دوم تا چهارم معرفی کرد.این گزارش حاکیســت، 
برگزاری منظم جلســات شــورای گفتگوی دولت و بخش خصوصی استان)با حضور 
شــخص استاندار و رئیس اتاق خراسان رضوی(، کیفیت جلسات برگزار شده و تمرکز 
آن ها بر طرح موضوعات اقتصادی مرتبط با محیط کســب و کار، نتیجه و اثربخش 
بودن مصوبات، پیگیری و تلاش مســتمر برای شناســایی قوانین مخل کسب و کار 
و ارائه پیشــنهادات کاربردی برای رفع موانع موجود در ســطح ملی، وجود ســامانه 
های نظرخواهی و نظرســنجی از ذینفعان و تشکل های اقتصادی و... از جمله مولفه 
هایی اســت که به کسب این عنوان منجر شد.در گزارش وزارت کشور همچنین آمده 
است؛ طی در 6ماهه ســال 1398، تعداد 137 جلسه شورای گفتگوی دولت و بخش 
خصوصی در اســتان های سراسر کشور برگزار شده که منجر به صدور 1032مصوبه 

شده است.
گره گشایی از مشکلات با استفاده از ظرفیت های درون استانی

رئیس دبیرخانه شــورای گفتگوی دولت و بخش خصوصی خراســان رضوی درباره 
کســب این رتبه گفت: در دو سه سال اخیر با پیگیری های بیشتری که انجام شده، 
تحولی در حوزه دبیرخانه و شــورا در اســتان خراسان رضوی به وجود آمده؛ نخست 
اینکه ســعی شد مسائلی که مطرح می شود برگرفته از نظر بخش خصوصی و تشکل 

های اقتصادی و دستگاه اجرایی باشد و پس از  کارشناسی، در شورا ارائه گردد.
علی اکبر لبافی ادامه داد:از ســوی دیگر، تاکید ما بر اســتفاده حداکثری از ظرفیت 
های درون اســتانی برای حل مشکلات بوده است و به همین استناد نیز گره بعضی 
از چالش های بخش خصوصی را در چارچوب تفاهماتی میان دســتگاه های اجرایی 
متولی و تشکل مرتبط در بخش خصوصی، گشوده ایم.وی کسب این رتبه را مرهون 
همراهی بخش های مختلف، از تشکل های اقتصادی گرفته تا دستگاه های اجرایی 

و نظارتی دانست و ابراز امیدواری کرد تا همراهی ها در این بخش روزافزون باشد.
انتشار ششمین جلد قوانین مخل محیط کسب و کار در آینده نزدیک

رئیس دبیرخانه شــورای گفتگوی دولت و بخش خصوصی استان یک خبر هم داد و 
آن تدوین ششــمین جلد از قوانین مخل فضای کسب و کار بود. به گفته لبافی این 
قوانین چند ســال است که توســط این دبیرخانه احصاء می شوند و از سوی پارلمان 
بخــش خصوصی چاپ و منتشــر می گردد.وی توضیح داد: پنج جلد پیشــین را در 
اختیار مراجع مختلف قرار داده ایم از رئیس مجلس بگیرید تا معاون حقوقی ریاســت 
جمهوری. امیدواریم این تلاش ما به اقدامی موثر از ســوی آن ها منجر شــود. جلد 
ششــم نیز به زودی منتشر خواهد شــد و در اختیار مراجع تصمیم گیر و تصمیم ساز 

قرار می گیرد.

وزیر نیرو در آیین افتتاح پست 400 کیلوولت زکریا خبر داد:

پیشرفت 51 درصدی در 46 پروژه صنعت آب و برق 
وزیر نیرو با بیــان اینکه وزارت نیرو به جز 
پروژه هایی که امروز در خراســان رضوی 
افتتاح خواهد کــرد، 46 پروژه بزرگ آب، 
برق و فاضلاب در شــهرها و روستاهای 
اســتان در دســت اجرا دارد، گفت: حجم 
از  بیش  پروژه هــا  ایــن  ســرمایه گذاری 
20 هــزار میلیارد تومان بــوده که به طور 
از پیشرفت 51 درصدی برخوردار  متوسط 
اســت و امیدواریم تا پایان دولت دوازدهم 
بخش قابل توجهی از ایــن پروژه ها وارد 
مدار بهره بــرداری شــود.به گزارش صبح 
امروز، رضا اردکانیان روز ســه شــنبه در 
آیین بهره برداری از پســت 400 کیلوولت 
زکریــا در مشــهد اظهــار کــرد: پویش 
اســت  اقدامی  #هرهفته_الف_ب_ایران 
که به مدد تــلاش شــبانه روزی خانواده 
بزرگ صنعت آب و برق و هزاران شرکت 
طراح و ســازنده از نیمه دوم ســال جاری 
آغاز شــد و هدف گذاری آن بــرای پایان 
امسال افتتاح 227 پروژه بزرگ آب و برق 
در سراسر کشور با ســرمایه گذاری بالغ بر 
33 هزار میلیارد تومان اســت. وزیر نیرو با 
اشــاره به اینکه امروز ما در هفته دهم این 
پویش قرار داریم که شــامل اســتان های 
خراســان رضوی و گیلان می شود، گفت: 
با افتخار اعــلام می کنیم که در این هفته 
از 227 پــروژه وعده شــده، 86 پروژه با 
سرمایه گذاری بیش از 7000 میلیارد تومان 
و  آب  تصفیه خانه های  نیروگاه ها،  شــامل 
ایستگاه های  آبرســانی،  فاضلاب، خطوط 
پمپاژ، شــبکه های آبیاری و زهکشــی به 
بهره برداری رســیده و عــلاوه بر این در 
این  برنامه های  اســتان هایی که تاکنون 
پویــش در آن اجرا شــده، 29 پروژه دیگر 
با ســرمایه گذاری 3500 میلیــارد تومان 

عملیات اجرایی خود را آغاز کرده است.
وی گفت: هدف مهــم دیگر ما کلنگ زنی 

طرح های جدیدی اســت که در سال های 
آتی بــه بهره برداری می رســند. امروز 13 
پروژه با سرمایه گذاری 575 میلیارد تومان 
در شهرســتان های مختلــف بهره برداری 
می شــود که از مهم ترین آن پســت 400 
کیلوولت زکریاســت.وزیر نیــرو ادامه داد: 
عــلاوه بر پســت 400 کیلوولت زکریا که 
نقش مهمی در پایداری شبکه برق استان 
اجرایی پست  امروز عملیات  خراسان دارد، 
امام رضا)ع( نیز کلنگ زنی شــد و مطابق 
برنامه ظرف دو سال آینده به اتمام می رسد.
وی اضافــه کرد: پســت امام رضــا)ع( از 
مهم ترین سازه های صنعت برق در مشهد 
مقدس است و اولین پستی است که درون 
شهر احداث شــده و نقش تعیین کننده ای 
در پایداری بــرق و تامین آن به ویژه برای 
منطقه حرم مطهر امام هشتم و اطراف آن 
دارد.اردکانیــان با بیان اینکه در بخش آب 
نیز قرار است امروز ســد مهم ابیورد درگز 
که در تامین آب شرب و مصارف صنعتی و 
بهداشتی منطقه و با سرمایه گذاری حدود 
215 میلیارد تومان احداث شده، افتتاح شود. 
آبرسانی به 30 روستا با جمعیت 2500 نفر 
در مناطق مختلف اســتان نیز از طرح های 
دیگری اســت که امروز بــه بهره برداری 
خواهــد رســید و هموطنان مــا از نعمت 
دسترســی به شــبکه پایدار آب برخوردار 
می شــوند.وزیر نیرو افزود: طرح های مهم 
دیگری هم در بخش آب شامل اختصاص 
ایســتگاه های پمپاژ به بخش کشاورزی و 
پروژه مهم تصفیه فاضلاب و اســتفاده از 
پساب آن در بخش کشــاورزی با رعایت 
ملاحظات زیســت محیطــی و کیفی قرار 
است طی امروز به بهره برداری برسند که 
امیدواریم موجب رشد صنعت فاضلاب در 
این استان شــود.وی اضافه کرد: هر چند 
توفیــق بزرگی برای مــا و همکارانمان در 

صنعت آب و بــرق و وزارت نیرو در تولید 
و عرضه آب و انرژی به شــهروندان وجود 
دارد اما همه ایــن تلاش ها زمانی موجب 
آســایش خاطــر و امنیت ســاکنان و زوار 
این شهر و استان می شــود که شیوه های 
مصرف این دو کالای مهم صحیح باشــد 
و این یک وظیفــه اخلاقی برای تک تک 
شــهروندان اســت. نقش مهم گروه های 
مرجع رسانه ها و صاحبان تریبون ها در این 
ماجرا نیز از اهمیت قابل توجهی برخوردار 
است.اردکانیان عادت به مصرف صحیح را 
پیچیده تر از ساخت نیروگاه دانست و گفت: 
پایداری جامعه، تــاب آوری روز افزون آن 
و رســیدن به هدف های توسعه یک کشور 
مســتلزم روش های صحیح مصرف است. 
اگر خوش مصرفی را در کشــور به ویژه در 
بخش منابع زیست محیطی نهادینه نکنیم 
و ایــن موضوع تبدیل بــه یک فرهنگ و 
اخلاق نشــود، هیچگاه فاصله بین تولید و 

تقاضا را پر نخواهیم کرد.

 نحوه محاسبه قیمت برق پس از حذف 
قبوض کاغذی

پیرو انتشــار شــایعاتی در فضای مجازی 
مبنی بــر تغییر در نحوه محاســبه قیمت 
برق پس از حذف قبوض کاغذي، شرکت 
توانیر با انتشــار اطلاعیه ای این شایعات را 

تکذیب کرد.
در ایــن اطلاعیه آمده اســت: پیرو طرح 
حــذف قبــوض کاغــذی بــرق که پس 
از اطلاع رســانی های گســترده توســط 
مجموعــه صنعت برق از ابتــدای مهرماه 
ســال جاری به اجرا درآمد، ضمن تشــکر 
از مشــارکت همه هموطنــان گرامی در 
ایــن طرح ملی، به اطلاع می رســاند که 
در ایــن طرح صرفا قبــوض کاغذی برق 
حذف شــده و هیچ گونه تغییری در نحوه 
محاســبه قیمــت برق رخ نــداده و اقلام 
عوارض و آبونمان کماکان براســاس مبلغ 
صورتحســاب و تعداد روزهای دوره قرائت 
محاسبه می شود و کاهش یا افزایش طول 

دوره قرائت، اثــری در افزایش بهای برق 
مصرفی نخواهد داشت. 

در این اطلاعیه آمده است: براساس طرح 
حذف قبوض کاغذی بــرق، قرائت کنتور 
همانند گذشته توسط ماموران قرائت انجام 
می شود و صرفا قبوض کاغذی برق حذف 
شده اســت و صورتحساب برق مصرفی از 
طریق پیامک به شماره تلفن همراه اعلام 
شده از ســوی مشــترکان که در سیستم 
شــرکت های توزیع نیروی برق ثبت شده 
است، به اطلاع مشترکان محترم می رسد.
همچنیــن مشــترکان گرامی بــه منظور 
مشــاهده قبض بــرق خود مــی توانند با 
مراجعــه به پایگاه های اینترنتی شــرکت 
های توزیع نیــروی برق اســتان متبوع، 
نسبت به مشاهده تصویر قبوض برق خود 
که عینــا همانند قبوض کاغذی پیشــین 
بــوده و امکان چاپ و مقایســه با ارقام و 
 صورت حســاب های گذشته را دارد، اقدام

 کنند.
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 وزیــر آموزش و پرورش گفــت: همچنان که تحصیــل فرزندان برای ما 
اهمیت دارد، سلامت شان نیز حائز اهمیت است. تدبیر مسئولان در کارگروه 
اضطرار که آموزش و پرورش نیز به عنوان یک عضو در آن حضور دارد این 
اســت که در این روزهای آلودگی هوا که معمولا تا قبل از نیمه دی ماه با 
آن روبروییم به علت آســیب پذیری بیشتر کودکان، مدارس تعطیل باشند.

محســن حاجی میرزایی افزود: شــورای عالی آموزش و پرورش مصوبه ای 
دارد که به شــورای مــدارس اختیار داده تا درباره جبران ســاعات آموزش 

تدبیر کــرده و تصمیم گیری کنند.وی تصریح کــرد: از جمله راهکارهای 
موجود می توان به استفاده از ظرفیت روزهای پنجشنبه و اختصاص ساعات 
بیشــتری به فعالیت آموزشی در طول روز اشاره کرد. خرداد ماه، پایان سال 
تحصیلی اســت و از آن ســو نمی توانیم زمان تحصیلی را طولانی تر کنیم.

حاجی میرزایی بیان کرد: ما به تنهایی نمی توانیم  تقویم آموزشــی را تغییر 
دهیم. حتی زمان شروع سال تحصیلی نیز دارای مصوبه مجلس است و ما 

به علت محدودیت ها، نیازمند قانون در این زمینه هستیم.

جبران ساعات درسی 
مدارس در تعطیلات 

 نگاهِ حقوقی صبح امروز به آلودگی هوا:

از کی شکایت کنیم؟
سرویس جامعه

چند ســالی است آسمان دود زده، ســیاه و بدنبال آن 
تعطیلی مدارس، یکی از نمادهای فصل ســرما شــده 
غافل از اینکه هر ساله شاهد تضییع حقوق شهروندان 
و زیرپا گذاشــتن قانون نوشته شده درباره آلوده سازی 
غیرقانونی هوا هستیم.آلودگی هوا یکی از مسائل مهم 
و اساسی هر کشوری در حوزه محیط  زیست است که 
نه تنها ســالیانه هزینه های اقتصادی و انسانی فراوانی 
تحمیل می کند بلکه به تعداد بیماران و اشخاص فوتی 
می افزاید و گاه منجر بــه مهاجرت و تغییر موقعیت و 

کیفیت زندگی افراد آن جامعه می شود.
هزینه های ســلامت )مرگ و بیماری( آلودگی ناشی از 
آلاینده ذرات معلق در شــهر تهــران که با تغییر فصل 
و بروز ســرما و به دنبال آن وارونگی هوا رخ می نماید 
و نفس ها را در ســینه حبس و وضعیت اسفباری برای 
شــهروندان ایجاد می کند، مطابق بــا آخرین گزارش 
بانک جهانی در ســال  2018، سالیانه 2.6 میلیارد دلار 
برآورد شــده اســت.مطابق این گزارش در صورتی که 
غلظت ذرات معلق در شــهر تهران از 35 میکروگرم در 
متــر مکعب به 10 میکروگرم در متــر مکعب )رهنمود 
سازمان بهداشت جهانی( برســد، هزینه های سلامت 
)مرگ و بیماری( نیز به میزان 1.6 میلیارد دلار کاهش 
می یابد اما متاســفانه میانگین غلظت ســالیانه ذرات 
معلق طی چهار سال گذشته در شهر تهران بیش از 34 
میکروگرم در متر مکعب اســت که 3.4 برابر حد مجاز 
است.همچنین بنابه گزارش سازمان بهداشت جهانی در 
سال 2018 که با عنوان »پیشگیری از مرگ های ناشی 
از بیمــاری های غیر واگیر از طریق بهبود کیفیت هوا« 
منتشر شد، 17 درصد از کل مرگ های ناشی از بیماری 

های غیر واگیر به علت مواجهه با آلودگی هوا است.
مرگ و میر بر اثر آلودگی

مطابــق با گزارش فوق به ترتیــب 34 درصد از مرگ 
های ســکته مغزی، 25 درصــد از مرگ های بیماری 
هــای قلبی و 36 درصد از مــرگ های در اثر ابتلا به 

سرطان ریه ناشی از آلودگی هوا عنوان شده است.
رهبر انقلاب در فتوایی با توضیحات خاص، اســتفاده 
از وســایل نقلیه شــخصی را در وضعیت استثنایی و 

آلودگی شــدید هوا حرام اعلام کردند.آیا نمیشود علیه 
خودروســازان ایرانی یا کارخانجات ســنگین اطراف 
شــهرهای بزرگ بــه اتهام تهدید ســلامت عمومی 
بــا تولید خودروی آلــوده کننده یا دودزایی شــکایت 

دستجمعی مطرح نمود ؟
ماده 6۸۸ قانون مجازات اسلامی

هر اقدامی که تهدید علیه بهداشــت عمومی شناخته 
شــود از قبیل آلوده کردن آب آشامیدنی یا توزیع آب 
انسانی  آشامیدنی آلوده، دفع غیربهداشــتی فضولات 
و دامــی و مــواد زاید، ریختن مواد مســموم کننده در 
رودخانه هــا، زبالــه در خیابان ها و کشــتار غیرمجاز 
دام، اســتفادهٔ غیرمجاز فاضلاب خام یا پساب تصفیهٔ 
خانه هــای فاضلاب برای مصارف کشــاورزی ممنوع 
می باشــد و مرتکبین چنان چه طبــق قوانین خاص 
مشــمول مجازات شدیدتری نباشــند به حبس تا یک 

سال محکوم خواهند شد.
تبصره 1: تشــخیص این که اقــدام مزبور تهدید علیه 
بهداشــت عمومی و آلودگی محیط زیســت شناخته 

می شود و نیز غیرمجاز بودن کشتار دام و دفع فضولات 
دامــی و همچنین اعلام جرم مذکور حســب مورد بر 
عهــدهٔ وزارت بهداشــت، درمان و آموزش پزشــکی، 
ســازمان حفاظت محیط زیست و سازمان دامپزشکی 

خواهد بود.
تبصره 2: منظور از آلودگی محیط زیست عبارت است 
از پخش یا آمیختن مواد خارجی به آب یا هوا یا خاک 
یا زمیــن به میزانی که کیفیت فیزیکی، شــیمیایی یا 
بیولوژیک آن را به طوری که به حال انســان یا سایر 
موجودات زنــده یا گیاهان یا آثار یا ابنیه مضر باشــد 
تغییر دهد.به گفته »سید علی شاه صاحبی« حقوقدان 
و وکیل دادگستری معضلی جهانی محسوب می شود 
و بــه همین دلیل، در کنفرانس ملــل متحد در رابطه 
با انسان و محیط زیســت که در سال 1972 در شهر 
استکهلم برگزار شد، »داشــتن محیط زیست سالم و 
قابل زندگی با توجه به شــئونات و رفاه انســان ها« 
یک حق شناخته شــد و مطابق اصل نخست اعلامیه 
استکهلم تاکید شده است که انسان از حقوقی بنیادین 

برای داشــتن آزادی و برابری و شرایط مناسب زندگی 
در محیط زیســتی که به وی اجازه زندگی با حیثیت و 
سعادتمندانه را بدهد برخوردار است.به نقل از ایرنا، وی 
یادآور شــد: بر این اســاس، حق برخورداری از هوای 
ســالم و عاری از آلودگی برای شهروندان جزء حقوق 
اولیه هر شهروند است، از این رو برای دولت ها تعهداتی 
ایجاد شده که از جمله آنها می توان به »تعهد اجتناب از 
آلوده ساختن غیر قانونی هوا« اشاره کرد.این حقوقدان 
افزود: از جنبه حقوقی، آلودگی هوا تحت عناوین ضرر 
به غیر، اتلاف و تضییع حق حیات و تهدید ســلامت و 
بهداشــت عمومی و دهها مورد و مصداق که از قوانین 
عام و خاص استخراج می شود موجبات مسئولیت مدنی 
و کیفری مسببان است.وی خاطرنشان کرد: بزه ایجاد 
آلودگی هوا به صورت عام در ماده 688 قانون مجازات 
اســلامی تعزیرات مصــوب 1375 و قبل از آن نیز در 
قانون نحوه جلوگیــری از آلودگی هوا مصوب 1374 
مطرح شــده بود و در قانون هوای پاک نیز به صورت 

خاص مورد توجه قانونگذار قرار گرفت.

دعوای افراز املاک مشاعی
سیدمحمدمهدی گرجی نیا
وکیل پایه یک دادگستری

افراز به معنای جدا کردن اســت و در اصطلاح حقوقی 
تفکیک سهم هر یک از شرکای ملک مشاع است که از 
طریق تراضی بین شرکا یا تقسیم اجباری توسط دادگاه 
انجام می شود. افراز مستقل کردن سهم هریک از شرکا 

و اعطای آن به صاحب هرسهم است.
طبق مــاده 591 قانون مدنی : »هر گاه تمام شــرکا به 

تقسیم مال مشترک راضی باشند ،تقسیم به نحوی که شرکا 
تراضی نمایند به عمل می آید و در صورت عدم توافق بین شرکا 

حاکم اجبار به تقســیم می کند، مشروط براینکه تقسیم مشتمل بر ضرر نباشد که در این 
صورت اجبار جایز نیست و تقسیم باید به تراضی باشد«

در شــرایطی که ملکی به دلایل مختلف، بین چندنفر مشترک است، چنانچه درخصوص 
تقســیم ملک توافقی بین شرکاء صورت نگیرد، راه حل قانونی افراز است. هرچند ممکن 
اســت ملک موردنظر قابل افراز نباشــد یا ارزش آن کاهش یابد، که در چنین شــرایطی 

معمولا تقاضای دستور فروش میشود. 
تقسیم، به موجب قانون منع شده است وقتی:

 -شرکا در ضمن قرارداد شرط عدم تقسیم کرده باشند.
-در صورتی که تقسیم متضمن از مالیت افتادن مال یک یا چند نفر از شرکا باشد.

-ســند مالکیت معارض در مورد ملک موردنظر وجود نداشته باشد. نسبت به چنین ملکی 
تا زمانی که رفع تعارض نشده است، اقدام به افراز نخواهد شد.

ماده 4 قانون افراز و فروش املاک مشــاع  در این خصوص چنین میگوید: »ملکی که به 
موجب تصمیم قطعی غیر قابل افراز تشــخیص داده شود به تقاضای هر یک از شرکا به 

دستور دادگاه شهرستان فروخته می شود.«
مراجع صالح جهت دعوای افراز: 

الف-مراجع ثبتی:
تا ســال 1357، صلاحیت رســیدگی به دعاوی افراز املاک مشاع، تماماً در حوزه دادگاه 
قرار گرفته بود. اما پس از سال 57، رسیدگی به افراز املاک مشاعی که جریان ثبتی آنها 

خاتمه یافته باشد در صلاحیت واحد ثبتی محل واقع شد.
براســاس ماده یک قانون افراز و فروش املاک مشاع مصوب 1357، از موارد صلاحیت 
واحد ثبتی در رسیدگی به تقاضای تقسیم اموال مشاعی می توان به افراز املاک مشاعی 
که جریان ثبتی آنها خاتمه یافته، اشــاره داشــت. اعم از اینکه در دفتر املاک ثبت شده 
یا نشــده باشد، رســیدگی به درخواســت افراز این املاک با واحدثبتی محل وقوع ملک 

خواهد بود.
اعتراض به تصمیم افراز

متقاضی درخواســت ثبت، این درخواست را تقدیم اداره ثبت می کند که اداره ثبت نیز این 
درخواســت را می پذیرد یا رد می کند. در هــر دو فرض، از زمان ابلاغ تصمیم واحد ثبتی، 
وکیــل متقاضی ظرف 10 روز مهلــت دارد که چنانچه اعتراضی به این تصمیم داشــته 
باشــد، به دادگاه عمومی حقوقی محل وقوع ملک مراجعه و دادخواستی مبنی براعتراض 

تقدیم کند.
ب-محاکم دادگستری 

محاکم دادگستری درشرایطی به درخواســت های افراز و تفکیک و تقسیم اراضی رسیدگی 
می نمایندکه دعوی مســتلزم اظهار نظر و رســیدگی قضایی در ماهیت امر با حفظ حقوق و 
رعایت مصلحت برخی افراد باشــد همچنین با وجود برخی استثنائات، دعاوی افراز از حیطه 
رسیدگی و دخالت واحدثبتی خارج شده و اصولًا دخالت محاکم را می طلبد. افراز املاکی که 
جریان ثبتی آنها خاتمه نیافته است و املاکی که بین شرکای آن محجور یا غایب مفقود الاثر 

وجود دارد، از مواردی است که رسیدگی به آن در صلاحیت محاکم دادگستری است.

پرسش و پاسخ
1-سلام. من و همسرم از شــهری که محل عقد ما بود به شهر دیگری 
برای زندگی رفته ایم. اما وی مدتی اســت خانه مشترک را ترک کرده و 
به همان شهر نزد خانواده اش برگشته اســت. راهکار قانونی من برای 

بازگرداندن او چیست و در چه شهری قابل انجام است؟
باسلام. شما میتوانید دادخواست الزام به تمکین به طرفیت همسر بدهیدکه این دادخواست 

باید در محل اقامت خوانده صورت گیرد.

2-سلام؛ خانم مجردی دارای اموال و املاک و حساب بانکی بوده و پس 
از فوت والدینش فوت شده است. مرحومه دارای خواهر و برادر هم هست 

و وصیتی در زمان حیاتش نداشته؛ وارث اموال او چه کسانی هستند؟
با ســلام؛ در این مورد در صورت بدهکار بودن متوفی پس از کســر دیون متوفی مابقی 

اموال، به برادر و خواهر تعلق می گیرد.

3-سلام. من چک یکی از مشــتری هایم را که به مبلغ 30میلیون تومان 
است، برگشــت زدم. اما متوجه شدم آدرس های اعلامی او در نزد بانک 
همگی ســاختگی هســتند. با پیگیری از طریق نیــرو انتظامی فهمیدم 
که خودرویی به نام اوســت و شــماره پلاک و مشخصات آن را به دست 
آوردم. آیا میتوانم این خودرو را توقیف کنم؟ چون نمیخواهم زمان را برای 

شکایت حقوقی از دست بدهم.
باســلام. بله. توصیه میشــود دادخواست تامین خواســته بدهید. به این ترتیب با فوریت 

درخواست توقیف اموالی که بنام خودش باشد به غیر از مستثنیات دین، را بخواهید. 

4-ســلام. من چکی را که پشت آن توسط دونفر امضا شده و تاریخ روز 
داشته را برگشت زده ام، آیا من که دارنده چک برگشتی هستم، می توانم 
علیه هر سه نفر )صادر کننده چک و دو نفری که پشت چک را امضا کرده 

اند( شکایت خود را مطرح کنم؟
باسلام. خیر شــما طبق قانون چک تنها میتوانید علیه صادر کننده چک و به جرم صدور 
چک بلامحل شکایت مطرح کنید. اما دادخواست حقوقی را میتوانید علیه هر سه نفر برای 

وصول و مطالبه، به دادگاه عمومی – حقوقی ارائه دهید.

5-ســلام. همسر من مدیرســاختمان اســت و برای تعمیر موتورخانه 
آپارتمان، هزینه هایی کرده اســت. اما وقتی برای مطالبه آن به ساکنان 
واحدها مراجعه کرده، برخی از ساکنین از پرداخت سهم خود امتناع کرده 
اند و گفته اند که چون مســتاجر هستند، پرداخت بر عهده آن ها نیست و 
مالک آپارتمان باید پرداخت کند، حالا باید به مســتاجران مراجعه کرد یا 

مالکین؟
باسلام. بنا بر قانون روابط موجر و مستاجر در خصوص هزینه های ملک و تعمیرات کلی 
و اساســی مورد اجاره، که مربوط به اصل بنا و تاسیسات عمده نصب شده در ملک مانند 
دســتگاه های حرارت مرکزی و تهویه و آسانسور باشــد بر عهده موجر است و تعمیرات 
جزئــی و همچنین تزئین و تعمیری که مربوط به اســتفاده بهتر از مورد اجاره باشــد، با 
مســتاجر خواهد بود. مگر آنکه در قرارداد به صورت دیگری شرط شده باشد. بنابراین در 
خصوص این پرســش مدیر ساختمان باید ازمالک آن واحد های مسکونی هزینه تعمیرات 

را دریافت کند.
باما در تماس باشید:
051_91009484

یک فنجان حقوق

آخر خط 2 آپاچی سوار 
جانشین فرماندهی انتظامی مشهد از دستگیری 2 متهم سرقت های خیابانی در منطقه قاسم آباد خبر داد. 
به گزارش صبح امروز پســری جوان در حالی که برای خرید ســاندویج از خانه بیرون رفته بود در خیابان 
حجاب 91 قاسم آباد مشهد با 2 جوان موتور سوار روبرو شد که لباس های مشکی به تن داشتند. این 2 جوان 
با تهدید چاقو گوشی تلفن همراه او را به زور سرقت کرده و با موتورسیکلت آپاچی خود پا به فرار گذاشتند.

2ساعت بعد:
مردی جوان در حال عبور از بلوار امامیه بود که ناگهان 2 جوان موتورســوار به او نزدیک شــده و کیف 
دستی و گوشی تلفن همراهش را قاپیدند . سارقان که لباس مشکی به تن داشتند با موتور سیکلت آپاچی 

خود به سرعت از صحنه متواری شدند.
دستگیری متهمان:

جانشــین فرماندهی انتظامی مشــهد گفت: در پی گزارش این ســرقت ها به فوریت های پلیســی 110 
بلافاصله طرح ویژه ای برای شناســایی و دســتگیری عاملان سرقت در دســتور کار پلیس قرار گرفت. 
سرهنگ  محمد طبسی گفت: تیم های دایره تجسس کلانتری قاسم آباد مشهد در این ماموریت ضربتی 
با توجه به سرنخ های موجود و چهره زنی متهمان توانستند در کمتر از 2 ساعت این 2 جوان موتور سوار 
را در میدان حجاب مشهد دستگیر کنند. جانشین فرماندهی انتظامی مشهد خاطر نشان کرد: متهمان که 
26 و 27 ســاله هســتند در مواجهه حضوری با شاکیان پرونده مورد شناسایی قرار گرفتند و تحقیقات از 

آنان با دستورات مقام قضایی ادامه دارد.
مراقب باشید!

جانشین فرماندهی انتظامی مشهد از شهروندان خواست به توصیه های پلیسی در پیشگیری از سرقت ها 
توجه بیشتری داشته باشــند چرا که در بررسی برخی از سرقت ها، سهل انگاری افراد در نوع حمل کیف 
دســتی با اســتفاده از گوشــی های تلفن همراه حتی زمانی که داخل خودرو نشسته اند نیز موقعیت سوء 

استفاده را برای سارقان خیابانی فراهم می سازد.

کشف محموله قاچاق
51 هزار و 800 عدد قرص قاچاق و 29 کیلو و 50 گرم مواد مخدر در مرز دوغارون تایباد کشف و ضبط 
شــد.فرمانده مرزبانی استان خراسان رضوی روز سه شــنبه در گفت و گو با خبرنگار ایرنا در شهرستان 
تایباد گفت: این میزان داروی قاچاق در پســت کنترل و مراقبت مرزی 17 شــهریور و در حین خروج از 
مرز دوغارون کشف شد.سردار ماشاء الله جان نثار افزود: در این ارتباط یک تبعه افغانستانی دستگیر و با 
تشکیل پرونده راهی مراجع قضایی شد.وی ادامه داد: مرزبانان هنگ مرزی تایباد با اشراف اطلاعاتی و 
پایش شبانه روزی تحرکات مرزی موفق به کشف این میزان مواد مخدر که از نوع تریاک است شدند.

فرمانده مرزبانی اســتان خراسان رضوی گفت: در این ارتباط هم یک نفر قاچاقچی دستگیر و با تشکیل 
پرونده راهی مراجع قضایی شــد.از ابتدای ســال جاری افزون بر دو تن و 900 کیلوگرم مواد مخدر در 
مرزهای مشترک ایران و افغانســتان کشف شده است.استان خراسان رضوی بیش از 300 کیلومتر مرز 
مشــترک با کشور افغانســتان دارد که از این امتداد 90 کیلومتر در شهرستان تایباد قرار دارد.شهرستان 

تایباد در فاصله 238 کیلومتری جنوب شرق مشهد قرار دارد.

گفت:  امداد سرخس  کمیته  رئیس 
از ابتــدای امســال تاکنــون 69 
نوعروس راهی خانه بخت شــدند 
و 40 نوعــروس دیگــر در انتظار 
دریافــت کمــک هزنیــه ازدواج 
هســتند تا زندگی مشترک خود را 
شروع کنند.به گزارش صبح امروز، 
علیرضا دادمحمدی با عنوان اینکه 
طی مراســمی با مشارکت دوجانبه 
بین قرارگاه محرومیت زدایی سپاه 
و این اداره در شهرستان 31 سری 

جهیزیه به نوعروســان نیازمند ســرخس اهدا و آنها راهی خانه بخت شــدند، افزود: ســه سری از این 
جهیزیه ها اهدایی از ســوی دفتر مقام معظم رهبری و 28 ســری دیگر با مشــارکت قرارگاه محرومیت 

زدایی و این اداره فراهم شده است.
وی با عنوان اینکه به جز این 31 ســری جهیزیه، به 38 نوعروس کمک هزینه ازدواج اهدا شــده است، 
ادامه داد: این جهیزیه ها شــامل 7 قلم از لوازم ضروری زندگی مانند یخچال، اجاق گاز، فرش، سرویس 

چینی ، بخاری و ... بود که ارزش هر سری 15 میلیون تومان برآورد می شود.
دادمحمــدی تأکید کرد:  اکنون 40 نوعروس نیازمند در شهرســتان ســرخس در نوبت دریافت جهیزیه 

هستند که از خیران درخواست همراهی با کمیته امداد در تهیه جهیزیه این نوعروسان را داریم.
رئیس کمیته امداد ســرخس  با اعلام اینکه 3600 خانوار با جمعیت بیش از 11 هزار نفر از کمیته امداد 
ســرخس خدمات می گیرند، یادآور شــد: 75 درصد از جامعه مددجویان کمیته امداد ســاکن روستاها و 

مرزنشین هستند.
مشارکت بیش از 300 میلیون تومانی نیکوکاران به مرکز نیکوکاری

رئیس هیت عامل مرکز نیکوکاری شــهدای لایین نو شهرســتان کلات گفت: این مرکز نیکوکاری از 
ابتدای تاســیس تاکنون بیش از 300 میلیون تومان مشارکتهای مردمی را به صورت نقدی و غیرنقدی 
جمع آوری و هزینه کرده است. احمدعلی زیدانلو با اعلام اینکه از زمان تاسیس مرکز نیکوکاری شهدای 
لایین نو شهرســتان کلات 5 ماه می گذرد بیان کرد: در این مرکز درصدد جذب حداکثری مشــارکت 
نیکوکاران به هر اندازه ای هستیم تا بتوانیم به هر میزانی که شده مشکلات نیازمندان را برطرف کنیم.

زیدانلو فراهم کردن زمینه شــروع زندگی مشــترک زوج های نیازمند را یکی از اولویت های کاری این 
مرکز نیکوکاری دانســت و افزود: هشــت ســری جهیزیه با کمک افراد نیکوکار و خیران با ارزش کلی 
33 میلیون تومان تهیه و به نوعروســان اهدا شــد.وی با عنوان اینکه محور اصلی مرکز نیکوکاری بر 
پایه مســجد و نیکوکاران بنا گذاشــته شده است، ادامه داد: با مشــارکت خیران محلی تامین میوه شب 
یلدای مستمندان و توزیع پوشاک و البسه در دهستان هزار مسجد صورت گرفت و بین نیازمندان توزیع 
شــد.زیدانلو همچنین به بازدید اعضای هیئت امناء مرکزنیکــوکاری از منازل مددجویان تحت حمایت 
کمیته امداد با هدف بررســی مشــکلات آنان و تکمیل پرسشنامه وضعیت موجود نیازمندان در دهستان 

هزارمسجد خبر داد و افزود: این امر بمنظور ارائه خدمات مطلوب و متناسب با نیاز انجام شد.

ی
خس

سر
ن 

سا
رو

وع
ه ن

ه ب
یزی

جه
ی 

سر
 ۳۱

ی 
دا

اه

حوادث
خبر

طرح آب رســانی به شهر ششتمد از توابع شهرستان سبزوار با حضور رضا اردکانیان وزیر نیرو و 
با هزینه کرد 130 میلیارد ریال به بهره برداری رسید.به نقل از ایرنا، مدیرعامل شرکت آب 

و فاضلاب سبزوار  گفت: این طرح آب رسانی از طرحهای مهم شرکت آب و فاضلاب 
ســبزوار بود که از محل اعتبارات وزارت نیرو، شــرکت مهندســی آب و فاضلاب و 
اعتبارات اســتانی به ثمر نشست.حســین ریاضی افزود: آب رسانی به شهر ششتمد به 
طول 30 کیلومتر از روســتای دارین )مبدا چاه آب( اجرا شد که برای آن 41 کیلومتر 

لوله گذاری خط انتقال آب و ســه مخزن 300 متر مکعبی ایجاد شده است.وی اضافه 
کرد: برای اجرایی کردن طرح آب رســانی به ششتمد دو ایستگاه پمپاژ، محوطه سازی و 

حصارکشــی به طول 530 متر و  تثبیت بستر در مسیل ها به طول هزار و 200  متر با سنگ 
و ملات هم اجرا شــد.مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب سبزوار با اشاره به این که با اجرای این 
طرح مشکل کیفیت و کمبود آب شرب ششتمد برطرف می شود گفت: برای تامین آب شرب این 
شــهر یک حلقه چاه در روستای دارین بخش روداب به عمق 180 متر با توان تولید 20 لیتر آب 

شرب در ثانیه حفر شده است.

مدیرکل حفاظت محیط زیست خراســان رضوی گفت: واحدهای مستقر در شهرک صنعتی چرمشهر 
ظرف حداکثر یک ماه نسبت به جداسازی تخصصی پســماندهای خود اقدام نهایی را باید انجام 

دهند.به نقل از ایسنا، تورج همتی در کمیته فنی پسماند استان که در سالن جلسات این اداره کل 
برگزار شد، اظهار کرد: این نخستین نشست کمیته فنی پسماند استان است که پس از تلفیق 
کمیته های تخصصی با رویکرد مدیریت یک پارچه و تجمیعی به منظور کاهش تعداد جلسات 
و تمرکز بیشــتر بر عملیات اجرایی برگزار می شود. وی افزود: در این نشست که با دستور کار 

بررسی وضعیت مدیریت پسماند در واحدهای تولید چرم در شهرک صنعتی چرمشهر برگزار شد، 
ضمن بررسی فرایندهای انجام کار واحدهای تولید چرم و انواع پسماندهای تولیدشده در خصوص 

نحوه مدیریت پســماند در شهرک صنعتی چرمشهر تصمیم گیری شد. مدیرکل حفاظت محیط زیست 
خراســان رضوی با تأکید بر اینکه »این مهلت تمدید نخواهد شــد«، تصریح کرد: شــرکت شهرک های 
صنعتی استان نیز موظف شد چنانچه پس از اعلام نظر متخصصین امر، پسماندهای چرمشهر در فهرست 
پســماندهای صنعتی و ویژه طبقه بندی شــدند، مکانی را تحت عنوان »انبارش مهندسی پسماندها« در 

شهرک صنعتی پیش بینی و بر امحاء اصولی پسماندهای این واحدها نظارت داشته باشد.

مهلت یک ماهه برای جداسازی جمع اوری پسماند چرمشهربهره برداری از طرح آب رسانی به ششتمد
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حمایت مشروط اداره کل 
فرهنگ و ارشاد اسلامی 

از خانه سینما 

معاون امور هنری و ســینمایی اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی خراسان 
رضوی گفت: مواردی که در اساسنامه پیشنهادی هیات موسس خانه سینما 
مطرح شــده در صورتی به تصویب ایــن اداره کل و در نهایت به تصویب 

وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی خواهد رسید که قابلیت اجرا داشته باشد.
به گزارش ایرنا معاون امور هنری و ســینمایی اداره کل فرهنگ و ارشــاد 
اســلامی خراســان رضوی محمدرضا محمدی با اعلام ایــن خبر افزود: 

بناست که خانه سینمای مشهد ذیل موسسه فرهنگی- هنری چندمنظوره 
خانه هنرمندان مشهد راه اندازی شود و هنوز در ابتدای مسیر قرار دارد.

وی ادامه داد: هم اینک به منظور راه اندازی خانه سینما در مشهد، تعاملات 
اولیه و پیگیریهای اداری و قانونی در دســت انجام است و در صورتی که 
امکان راه اندازی خانه سینما در چارچوب قانونی آن میسر باشد می توان به 

راه اندازی آن خوش بین بود.

سخنگوی کمیســیون فرهنگی مجلس گفت: علی رغم 
تمایل زیاد افراد به کسب اطلاعات از فضای مجازی، اما 

نباید به کل نشریات کاغذی کنار گذاشته شود.
ســخنگوی کمیســیون فرهنگی مجلس ســید فاطمه 
ذوالقدر، درباره علت افت نشــریات کاغــذی در ایران، 
گفت: این مســئله در بســیاری از کشورهای جهان هم 
اتفــاق افتاده اســت به گونه ای که در کشــوری چون 
سنگاپور روزنامه و مجلاتی به صورت رایگان در مترو به 

مردم داده می شــد اما به دلیل گسترش فضای مجازی 
و استقبال مردم از این فضا، نشریات کاغذی جمع آوری 
شــد.نماینده مردم تهران، ری، شــمیرانات، اسلامشهر 
وپردیــس افزود: در حال حاضر اغلب مردم کشــورهای 
مختلف از طریق فضای مجازی اطلاعات روز را کســب 
مــی کنند و میزان اســتقبال آنان از نشــریات کاغذی 

کاهش یافته است.
وی ادامه داد: البته درست نیست که نشریات کاغذی به 

کل کنار گذاشــته شود اما از لحاظ صرفه جویی در کاغذ 
هم ضرورت دارد که نشریات ما به اندازه نیاز منتشر شود.
نماینده مردم تهران، ری، شمیرانات، اسلامشهر وپردیس 
افزود: البته هنوز افرادی در کشــورمان هســتند که به 
نشریات کاغذی علاقه مند هستند و اخبار و اطلاعات را 
از این فضا کسب می کنند و نمی توانیم بگوییم که کلًا 

نشریات کاغذی از بین رفته و کنار گذاشته شده است.
سخنگوی کمیســیون فرهنگی مجلس شورای اسلامی 

تصریــح کرد: البته تأکید بنده این اســت که مطبوعات 
کاغذی باید به اندازه نیاز جامعه و تعداد متقاضیان منتشر 
شود و نباید تیراژ این نشریات بیشتر از نیاز جامعه باشد.

وی بیــان کرد: در واقع میزان نشــریات ما باید به گونه 
ای باشد که در اســتفاده از کاغذ صرفه جویی شود و از 
ســوی دیگر نکته حائزاهیمت این است که باید به ذائقه 
افراد مختلف جامعه توجه شــود و نباید به کل نشریات 

کاغذی از بین برود.

سخنگوی کمیسیون فرهنگی مجلس:

نشریات کاغذی نباید کنار گذاشته شود

»رویای مادر«
»بیــرون که رســید یادش 
آمد. یــادش آمد که پیش 
از باریــدن برف، نوزادی 
را جایــی آن بیرون رها 
کرده اســت. مدتی پیش 
از باریــدن برف. این خاطره، 
این اطمینان خاطر، همراه با 
وحشت ســراغش آمد. انگار 

که در حال بیدارشدن از رویایی باشد. در رویایش از رویایی بیدار 
شــد و متوجه مسئولیت و اشتباه خود شد. او نوزادش را تمام شب 
بیــرون رها کرده بود، آن را از یاد بــرده بود. آن را جایی بی پناه 
رها کرده بود، مثل عروسکی که از آن خسته شده باشد. و شاید نه دیشب، که هفته 
پیش یا ماه پیش بوده که این کار را کرده. سراسر یک فصل یا چندین و چند فصل 
نوزادش را بیرون رها کرده...«مادر کابوس اندوهبار کودک رها شــده اش در برف را 
مــی بیند اما به زودی به لطف قلم آلیس مونرو به زندگی واقعی برمی گردد و نوزاد 
را در گهواره می یابد. پنج داســتان کوتاه با عناوین »رویای مادرم، صورت، کوئینی، 
تیر و ستون و نفرت، دوستی، خواستگاری، عشق و ازدواج«اثر  آلیس مونرو برگزیده 
جایزه ادبی بوکر سال 2009 و نوبل ادبی 2013 را در این کتاب خواهید خواند. آلیس 
مونرو برنده ی کانادایی جایزه نوبل مدت ها با چخوف مقایســه شــده، جان آپدایک 
تولســتوی را هم اضافــه می کند، و ای. اس. بایات از گی دو موپاســان و فلوبر نام 
می برد. مونرو بارها به عنوان بهترین نویسنده داستان کوتاه در زبان انگلیسی شناخته 
شده اســت.مجموعه داســتان »رویای مادرم« چهارمین اثر مستقل آلیس مونرو با 
ترجمه  ترانه علیدوستی  از سوی نشر مرکز در 247 صفحه و با قیمت 15900تومان 

رهسپار بازار کتاب شده است.

دبیر چهارمین جشنواره ابوذر خراسان رضوی گفت:

ثبت 2384 اثر در چهارمین جشنواره 
ابوذر خراسان رضوی

دبیر چهارمین جشنواره ابوذر خراســان رضوی گفت: اصحاب رسانه استان خراسان 
رضوی دو هزار و 384 اثر به دبیرخانه جشــنواره ابوذر ارسال کردند که »گزارش«، 
بیشترین قالب ارسال آثار را به خود اختصاص داد. به گزارش روابط عمومی جشنواره 
رسانه ای ابوذر خراســان رضوی، دبیر چهارمین جشنواره ابوذر خراسان رضوی سید 
ناصــر نعمتی با بیان این که مهلت ارســال آثار تا پایــان روز 30 آذرماه بود، اظهار 
کــرد: با وجود پایان یافتن مهلت ارســال آثار، اما حجم آثار ارســالی به اندازه ای بود 
که بررســی و صدور تأیید ثبــت دبیرخانه تا پس از فراخوان ادامه داشــت. وی به 
ارائه گزارش نهایی ثبت آثار پرداخت و ادامه داد: آثار ثبت شــده در جشنواره چهارم، 
دو هزار و 384 اثر اســت که نســبت به دوره سوم، رشــد قابل توجهی داشته است. 
دبیر چهارمین جشــنواره رسانه ای ابوذر خراسان رضوی افزود: بیشترین آثار در قالب 
گزارش دریافت شده است، قالب های عکس و مصاحبه در ردیف های بعدی بیشترین 
تعداد آثار ثبت شــده قرار می گیرد. وی با بیان این که محور »آســیب های اجتماعی« 
بیشــترین تعداد آثــار به لحاظ موضوعی را به خود اختصاص داد، خاطرنشــان کرد: 
تلاش شد تا محورهای جشــنواره، موضوعاتی باشد که علاوه بر دربرگیری بومی و 
محلی، اثرگذاری کلان تری داشته باشد که محور »رونق تولید« و »زیارت، فرهنگی 
میزبانی و فرهنگ شــهروندی« این هدف را دنبال می کند. نعمتی یادآور شــد: آثار 
پس از بررســی اولیه، در مرحله نهایی توسط داوران برجسته کشوری داوری شده و 
آثار برگزیده هر قالب مشــخص می شود. یادآور می شود اختتامیه چهارمین جشنواره 
رســانه ای ابوذر خراسان رضوی، پنج شنبه 5 دی ماه ساعت 8:30 صبح با حضور وزیر 

فرهنگ و ارشاد اسلامی در تالار شهر مشهد برگزار می شود.

گپ و گفت با پیشکسوت شاعر و صنعت چاپ خراسان:

لهجه مشهدی ارزش کار و مبارزه را دارد
 بیست وهشــت سال 
در  وقتــی  قبــل 
انتشــارات آســتان 
قــدس وارد خدمت 
آقای  با  بار  اولین  شدم 
محمــود ناظــران پور 
رئیس چاپخانه آســتان 
داشــتم  دیداری  قدس 
برخورد  همــان  در  که 
اول مردی را یافتم اهل 
ادب کــه بــا چند بیت 
شــعر به اســتقبالم آمد. با لهجه مشهدی 
بسیار خوب شــعر می گفت و در خراسان 
همه از او یاد می کردند. حال بعد از سال ها 
دیداری تازه شــد و پــای صحبت مردی 
کهن سال از جنش شــعر و ادب فارسی با 

گویش مشهدی نشسته ام.
 این پیشکسوت صنعت چاپ درباره دوران 

کودکی خود می گوید:
مــن از 5 ســالگی بنا به عــرفِ زمان به 
مکتب خانه رفتم و در آنجا توسط آخوندی 
باسواد و ادیب، قرآن، خوش نویسی و بحورِ 
شــعرِ فارســی را درهمان دو سال قبل از 
دبســتان آموختم. به دبستان که واردشده 
نخســت  نشســتم.  چهارم  ســر کلاس 
دردبســتان نوبنیاد روستای خیابان، سپس 
در شهر، دبســتان پهلوی ودرآخر، دبستان 
شــرافت، واقع در کوچه حــوض خِرابهَ یا  

قِراوُلخَنَه تا تصدیق  ابتدایی ادامه دادم. 
این شاعر و اهل علم و ادب ادامه می دهد: 
با مرگ پدر و به هم ریختنِ اوضاع، ناچار 
برای فراگیــری کار، به چــاپ و روزنامه 
خراســان روی آوردم و حروف چین  شدم. 
تحصیلات را شــبانه در دبیرستان هدایت 
عیدگاه، رشته ادبی، ادامه دادم. از روزنامه، 
به ســوی کتاب کشــیده شــدم و برای 
راه اندازی چاپخانه دانشــگاه از من دعوت 
شد و به اســتخدام دانشگاه مشهد درآمدم 
و اکنون بازنشســته از دانشــگاهِ فردوسیِ 
مشــهد هستم، دانسته هایم  آن قدر وسعت 
یافته اند که در شعر و به ویژه  شعر محلی، 

به کارم آمدند.
پیشــینه شــعر و گویش محلی را در 

خراسان بگویید؟
من در شعر محلی مشهد اولین بار  با این 

شعرِ استاد بهار آشنا شدم:
گفتی که مَمیر وختِ مو لبَِّیکُمَه  گفتُم 
هی هی بخُُدا خوب تو گفتی  مو شُنُفتُم

ایِ شیرِ نرَِ عشق، تقِِلّای تو پوچَه
مو کِفتَرِ جون سختُم و آسون , نی میوفتُم..
زنده یاد اســتاد محمدتقی بهار که  اصالتاً 
مشــهدی و بنیان گذار روزنامه  در مشهد 
بوده اند، علاقه خاصی  به گویشِ مشهد که 
ریشه اش به  گویشِ اشکانیان بازمی گردد 
داشتند و بســیار قطعه و رباعی و مخمس 
در این گویش ســروده اند  که در دیوانشان 

ثبت است.
کدام شاعران پای در این عرصه نهاده و 

بر قله این نوع شعر ایستاده اند؟
او می گوید: به نظرِ من آن استاد بزرگ بر 
فرازِ این قُله ایستاده اند. پس ازایشان کسانی 
وارد این وادی شــدند که لهجه مشهدی 
را به  سُخره کشــاندند و البته کاری ناروا 
بود. در اینجا نباید از استادعمادخراســانی  
بگذریم که شعرِ مشهدیِ معروفی از ایشان 
داریم که بسیار زیبا و برای آن موزیک هم 
گذاشته اند به نامِ »یَرِگَه« و استاد شجریان 
در ایامِ جوانی به صورت تصنیف آن را  اجرا 

کرده اند :
»یَرِگَه واز دِرَه عِشقِت تُو دِلمُ جا می گیرَه« 
ناظــران پور می گوید: اصولًا کســانی که 
می خواهنــد به گویشِ اصیلِ یک شــهر، 

شــعری بسُرایند بهتراســت زاده و پرورده 
همان شــهر باشــند وگرنــه واژه هایی از 
شــهر و دیارِ خود را ناخواسته  در آن جای 

می دهند که مطلوب نیست آنچه باید گفت 
این است که  تقریباً همه کسانی از این دیار 
که دستی در شــعر داشته اند با این  لهجه 
شــیرین و بنُ دار نیز طبع آزمایی کرده اند 
در حقیقــت دراین باره باید تحقیق  میدانی 

انجام داد و آن سروده ها  را جُست...
کم کــم بــه همــت علاقه منــدان  ونیز 
مؤسســه هایی مانند خرد سرای فردوسی، 
انجمن های شعر، می بینیم این لهجه از آن 
حالت شــوخی و طنز که برای این گویشِ 
بسیار جِدّی درست شده بود، فاصله گرفته 

و لهجه  جای خودش را پیداکرده است.

آیا شاعرانی که شعر کلاسیک می گویند 
توانایی سراییدن شعر با گویش محلی 

را دارند؟
در حقیقــت برای ســرودنِ شــعر محلی، 
باید با شعر سُــنّتی و کلاسیک ایران آشنا 
بود وکســانی که صِرفاً شــعر نو و یا آزاد 
می ســرایند اگر به لهجه  بخواهند شــعر 
بگویند دلچســب  نخواهد بود. اصولًا وزن 
و قافیه برای شعرِ محلی و رعایت آرایه ها 
از بدیهیــات و ضرورت هاســت کــه باید 
رعایت شود. در اینجا باید یاد کنم از استادِ  
نکونام و روان شــاد، محمــد قهرمان  که 
شعر به گویشِ تربت حیدریه  را با استادی 
و چیره دستی تمام  می سرودند و همه ثبت 

و ضبط شده اند :
»نو روز کِو کِشید وِر چِلهّ

رَف چِلهّ به صربِ تیرِ او نفِلهَ
وینگَستِ مِکِرد و وِر نشِو مُفتی

تیرِش که بهِ دَر مِجَست از چِلَّه«
در اینجا می بینم با استادی از آرایه شعری 
چه نیکو از نامِ  »چِلهّ« که هم چِلهّ زمستان 

و هم  از چِلهّ کمان بهره گرفته اند.
شعر سُــرودن به لهجه تابعِ سبکِ خاصی 
نیســت تقریبــاً با تمــام روش هــا آن را 
ســروده اند، مثلًا این شــعرِ سیاسیِ زمان 
مصدق که اســتاد بهار به صورت مخمّس 

سروده اند را ملاحظه فرمایید:
»ای روزا واز هَوارَه تیرَه و تاریک می بینُم

موقِعیت رَ برِار، مبهم و باریک می بینُم
خِطَرِ جنگِ رِفیق، جُون تو  نزِدیک می بینُم

منشأِ فتنَه رَ در مسکو و آمریک  می بینُم
واز ازنو به خدا ماتمِ مایَه بچِه ها
نصِیب و قسمتِ ما رنج وعذابه 

تکمله درباره شعر محلی
 به ویژه  گویشِ مشهدی 

اصولًا شعرهایی که با لهجه سروده می شود 
اگر حالتِ قصیده داشــته باشد و موضوعی 
معیّن را روایت کند بهترمقبول می افتد ولی 
بــا آن  نمی توان صُوَرِ خیــال و اوج گیری 
احســاس های عارفانه را بیــان کرد، البته 
در ایــن میان از آرایه ها و صنایع شــعری 
می توان بهره جُســت ولی از ایماواشاره و 

کنایه ها نه . مثال : 
جمالِ روی تودرکارگاهِ دیده کشیدم

 به صورت تو نگاری، نه دیدم و نه  شنیدم.   
سعدی.   

 که می شود :
روی مقبولتَِه تُو ایِنهِ ی چَشمُم ، کیشیدُم

هیچ تبَلوَرَه به, ای مقبولی هیچ جا ندِیدُم...    
می بینید که از آن برداشــت های عارفانه و 
وحدت وجودی که در شــعر سعدی هست 
در شعرِ گویشیِ مشــهدی خبری نیست، 
فقــط یک روایت را بازگو می کند. نظر من 
این است که لهجه  مشهدی، کاربردِ کار، 
مبارزه و تــلاش را دارد و با آن نمی توان 
تعزیه خوانــی کــرد، در حقیقت می شــود 
رجزخــوان خواند امــا نوحه خوانــی نه... 
 چون در ذات لهجه مشــهدی این توانایی 

نیست.
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رئیس اداره میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی شهرستان تربت 
حیدریه از برگزاری نخســتین جشــنواره فرهنگی، گردشــگری روستای 
حاجی بیگی بخش کدکن این شهرســتان خبر داد.به گزارش صبح امروز 
علی محمدی با بیان این مطلب افزود: این جشــنواره در راســتای معرفی 
ظرفیتهای گردشگری منطقه کدکن با همکاری بخشداری کدکن، دهیاری 
و شورای اسلامی روســتای حاج بیگی برگزار می شود. وی تصریح کرد: 

این جشنواره شــامل اجرای برنامه های غذاهای سنتی و محلیم، آداب و 
رسوم قدیمی روستا ،  برگزاری تور گردشگری خبرنگاران ، موسیقی سنتی 
و بازیهای بومی محلی ، نمایشگاه صنایع دستی ، سوغات و پوشاک محلی  
اســت. گفتنی است این جشنواره چهارشنبه 4 دیماه ، ساعت 15 تا 19 در 
بخش کدکن ، روســتای گردشگرپذیر حاج بیگی شهرستان تربت حیدریه  

برگزار می شود.

نخستین جشنواره 
گردشگری روستای حاجی 
بیگی برگزار می شود

مدیرعامل سازمان فناوری اطلاعات و ارتباطات شهرداری 
مشــهد گفت: در حاشیه برگزاری نهمین نمایشگاه شهر 
هوشــمند از سه پروژه هوشمندسازی شهری رونمایی و 
دو تفاهم نامه با ایرانســل و آستان قدس رضوی منعقد 
خواهد شد.به گزارش صبح امروز، محمدجواد رجائیان در 
مراسم رونمایی از پوستر نهمین نمایشگاه شهر هوشمند، 
از برگزاری این نمایشگاه در تاریخ یکم تا چهارم بهمن 
ماه در محل نمایشگاه بین المللی مشهد خبر داد و اظهار 
کرد: طبق برنامه پیش بینی شــده، قــرار بر این نبود که 
نمایشــگاه کامپیوتر هم زمان با نمایشگاه شهر هوشمند 
برگزار شــود، اما به لحاظ قرابتــی که این دو باهم دارند 
و پس از برگزاری سلســله جلســات هماهنگی، این دو 
نمایشــگاه هم زمان با یکدیگر برگزار خواهند شد.وی با 
بیان اینکه این هم زمانی باعث شد که از حیث مخاطبان 
و برنامه های جانبی، غنای بیشتری داشته باشیم، افزود: 
برای برگزاری این نمایشــگاه هفت هــزار متر فضای 
نمایشــگاهی خواهیم داشــت و تا  امروز که تقریباً یک 

ماه به شــروع نمایشگاه مانده است،  ظرفیت سالن شهر 
هوشــمند تقریباً کامل شده اســت.مدیرعامل سازمان 
فناوری اطلاعات و ارتباطات شهرداری مشهد با اشاره به 
حضور استارتاپ ها و شرکت های بزرگ و فعال در صنعت 
ICT کشور در این نمایشگاه که به تعبیری موتور محرک 
هوشمندسازی شهرها هستند، تصریح کرد: مرکز نوآوری 
شــهری شهرداری مشــهد هم فضایی را در اختیار دارد 
که شتاب دهنده ها و کسب وکارهای نوآور را سامان دهی 
کرده و دستاوردهای آن ها را به نمایش خواهد گذاشت.

رجائیان با بیان اینکه ســعی داریم خدمات الکترونیکی 
شــهرداری مشــهد را به صورتی کاربردی به مخاطبان 
معرفی کنیم، بیان کرد: پیش بینی شــده که بخشــی از 
خدمات الکترونیک شهرداری در قالب فضایی بازی گونه 
طراحی شود تا علاوه بر جذابیت بیشتر، بتوانیم  مخاطب 
جوان را با سرویس های خدمات شهری هوشمند درگیر 
کنیم.مدیرعامل ســازمان فاوا شــهرداری مشهد ادامه 
داد: همچنین نشســت معاونان برنامه ریزی شــهرداری 

کلان شــهرها، نشســت مدیــران عامل ســازمان فاوا 
کلان شهرهای کشور و دوره های آموزشی و کارگاه ها با 
توجه به محوریت رویکرد مدیریت شــهری در طی این 
نمایشــگاه برگزار خواهد شــد و تعدادی از کلان شهرها 
نیز دســتاوردهای خود را در خصوص هوشمندســازی 
ارائه خواهند کرد.رجائیان در ارتباط با ضرورت برگزاری 
این نمایشــگاه گفت: حضــور متخصصان در کنار هم و 
همراهی  بخش خصوصی و حاکمیتی با آن ها، آشــنایی 
بــا فعالیت های یکدیگر را محقــق می کند  و از طرفی 
دیگر شــهروندان نیز می توانند با ســرویس های متعدد 
در حوزه هوشمندسازی آشنا شــوند.مدیرعامل سازمان 
فناوری اطلاعات و ارتباطات شهرداری مشهد با تاکید بر 
اینکه رویکرد تأمین بودجه نمایشگاه استفاده از اسپانسر 
و بخش خصوصی اســت، خاطرنشــان کرد: دوره قبلی 
نیز نمایشــگاه به همین ترتیب برگزار شــد و امسال نیز 
تلاش می شــود از ظرفیت بخش خصوصی به بهترین 
شکل استفاده شود. علاوه بر این ها رونمایی از سه پروژه 

جدید هوشمندسازی شهری و تعدادی از تفاهم نامه های 
تعامــلات بین دســتگاهی را در حاشــیه نمایشــگاه 
خواهیم داشــت. در حوزه تعاملات بین دستگاهی یکی 
از  دســتگاه ها آســتان قدس رضوی در حوزه املاک و 
مستغلات است و در تعاملی ســه جانبه میان شهرداری 
مشهد به عنوان معین اقتصاد مقاومتی استان، استانداری 

و شرکت ایرانسل نیز تفاهم نامه ای منعقد خواهدشد.
وی با تاکید بر اهمیت قشــر جــوان و دانش آموزان در 
استفاده از خدمات هوشمند، اضافه کرد: در همین راستا و 
در پی تفاهم صورت گرفته، تورهای بازدید دانش آموزی 
از نهمین نمایشگاه شهر هوشمند با حمل و نقل رایگان 

از سوی شهرداری مشهد پیش بینی شده است.

رونمایی از سه پروژه هوشمند سازی در نمایشگاه شهر هوشمند

مدیر پایگاه میراث فرهنگی آسبادهای ایران اعلام کرد :

اطلس پراکندگی آسبادهای ایران تدوین می شود
مدیر پایگاه میراث فرهنگی آسبادهای ایران از تدوین اطلس پراکندگی آسبادهای ایران خبر 
داد.به گزارش صبح امروز محمد رکنی با اعلام این خبر افزود: این آســبادها در استان های 
خراســان رضوی، خراسان جنوبی، سیستان و بلوچســتان ، کرمان و یزد قرار دارد. او درباره 
لزوم تدوین این اطلس اظهار کرد: به دلیل عدم اشــراف بر موقعیت ها، نمی دانیم در سطح 
کشور چه تعداد آسباد داریم و محل قرار گیری این آسبادها در کدام نقاط است.رکنی اظهار 
کرد: تاکنون بیشتر آسبادهای شناسایی شده در استان های خراسان رضوی، خراسان جنوبی، 
سیســتان و بلوچستان، ارگ بم کرمان و روستای شــورابه یزد قرار دارد.مدیر پایگاه میراث 
فرهنگی آسبادهای ایران با اشاره به اطلس در حال تدوین گفت: در این اطلس موقعیت تمام 
آسبادهای شناسایی شده در پهنه های شهری و روستایی در هر استان  مشخص  می شود.
او با بیان این که در حال حاضر 420 دستگاه آسباد در ایران شناسایی شده است، افزود: این 
تعداد شــامل آسبادهایی است که اثری از آن ها وجود دارد که البته تعداد آسبادها به مراتب 
بیشتر بوده است که پس از تکمیل طرح برررسی و شناسایی و مشتند سازی  به طور یقین 

افزایش خواهد یافت.

برگزاری استارتاپ ویکند بازآفرینی شهری 
در مشهد

رییس مرکز نوآوری شــهری شهرداری مشهد از برگزاری رویداد استارتاپ ویکند بازآفرینی 
شهری در سه محور اجتماعی، اقتصادی و کالبدی و با مشارکت سازمان بازآفرینی شهرداری 
مشهد خبر داد. به گزارش صبح امروز، غلامرضا عباس زاده با اشاره به اهمیت حفظ و احیاء 
عناصر و بافت های ناکارآمد و ناپایدار به عنوان میراثی فرهنگی و تاریخی و امانتی برای نسل 
آینده، گفت: امروزه بافت های ناکارآمد و ناپایدار که در بسیاری از شهرها، شاهد آن هستیم، 
از موضوعات اساســی است که لزوم ســاماندهی و احیاء عناصر و بافت مذکور را مطرح می 
سازد.وی ادامه داد: بازآفرینی شهری، فرآیندی است که تلاش می کند با حفظ ویژگی های 
اصلی فضایی هم از نظر کالبدی و هم از نظر فعالیتی، فضای شهری جدیدی را خلق نماید. 
در واقع هدف از اجرای سیاســت های بازآفرینی شهری، ارتقاء شرایط کیفی زندگی در این 
سکونتگاه ها است که ابعاد مختلف اجتماعی، اقتصادی و کالبدی را در بر می گیرد.عباس زاده 
در خصوص اهمیت مشــارکت و همکاری مردم در بازآفرینی شهری نیز اظهارداشت: محله 
از خانوارهای مجاور هم در یک فضای جغرافیایی خاص تشــکیل می شود و از تجمع و به 
هم پیوستگی، معاشرت نزدیک، روابط محکم همسایگی و اتحاد غیر رسمی، میان گروهی از 
مردم به وجود می آید و به نظر می رسد مهم ترین راهکار ساخت این معنا در محله ها، بهره 
گیری از مشارکت مردم است و اگر فرآیندی در یک محله منجر به انتخاب های مختلف مردم 
آن محل شود و بتواند از ایده ها و پتانسیل موجود در محلات برای بهبود شرایط اجتماعی، 
اقتصادی و کالبدی محله اســتفاده نماید، توســعه محله بهتر محقق می گردد.رییس مرکز 
نوآوری شهری در خصوص چگونگی انجام رویداد ایده پردازی بازآفرینی شهری اظهارداشت: 
مخاطبین این رویداد همه اقشار و ایده پردازان خلاق در حوزه شهری و اجتماعی و به ویژه 
ساکنان محلات شهرک طرق، شهید بهشتی، شهید آوینی، نوده و بلال می باشند که لازم 
است ابتدا در سایت اینترنتی به آدرس www.Ideaacc.ir ثبت نام و ایده های خود را در این 
مورد مطرح نمایند.وی در خاتمه افزود: رویداد استارتاپ ویکند باز آفرینی شهری در این راستا 
به همت مرکز نوآوری شهری و مشارکت دستگاه های ذیربط در تاریخ 4 تا 6 دی ماه در قالب 

برنامه 54 ساعته و در محل فرهنگسرای قرآن و عترت برگزار خواهد شد. 

عظمت طرح دوام ثامن با4۰۰نفر تیم اجرایی  
رئیس گروه پدافتد غیر عامل و پیشگیری بحران شهرداری مشهد گفت:جشنواره دوام ثامن 
حــدود 400نفر تیم اجرایی دارد که عظمت برنامه را نمایان می کند. حامد اکلملی در گفتگو 
بــا خبرنگار »صبح امروز« در خصوص طرح دوام ثامن افزود: چهارمین گردهمایی بزرگ » 
دوام ثامن » در پنجم دی ماه مصادف با روز ایمنی برگزار خواهد شد ، که حدود 400 نفر تیم 
اجرایی خواهد داشت که عظمت برنامه را نشان می دهد. وی در خصوص آیتم های اجرایی 
این برنامه تشریح کرد: آیتم هایی که در برنامه تعبیه  شده است ، تماما شهروندی می باشد، 
که قدرت نمایی ناعضای طرح دوام ثامن را شان می دهد . رئیس پیشگیری بحران شهرداری 
مشهد در خصوص آیتم های نمایشی این جشنواره تبیین کرد:  با یک تیم حدوداً 50 نفره که 
متشکل از اعضای دوام ثامن است دو اجرای سرود خواهیم داشت که بزرگترین گروه کرال 
خراســان که از حدود 100 نفر از اعضای دوام ثامن تشکیل شده است. اکلملی خاطر نشان 
کرد: در بهمن ماه مسابقات بزرگ دوام ثامن در سطح مشهد  برگزار خواهد شد و امید داریم 
در آینده نزدیک نیز این مســابقات را در سطح کشوری و در سراسر کشور برعهده بگیریم .  
وی در خصوص قرعه کشی این مسابقات ابراز کرد: شکل بزگزاری مسابقات نیز که تیم های 
مناطق، این مسابقات را به چه صورتی با یکدیگر برگزار نمایند در چهارمین گرد همایی دوام 
ثامن اعلام خواهد شد که قرعه کشی و مسابقات در بهمن ماه انجام خواهد شد. رئیس گروه 
پدافند غیر عامل و پیشــگیری بحران   شهرداری مشهد درخصوص مهمانان این جشنواره 
تصریح کرد:مهمانان  این جشــنواره ، از سطح کشوری،استانی و شهری خواهند بود و توان 
مندی هایی که دوستان در کنار تیم پدافند غیرعامل و پیشگیری از بحران شهرداری آموزش 

دیده اند را در این همایش به نمایش خواهند گذاشت.

توسعه حمل و نقل عمومی زیر ذره بین صبح امروز:

سواره از پیاده چه خبرداره؟
افــزون  روز  افزایــش 
و  شــهرها  جمعیــت 
با بحران هایی  مواجه 
هوا  آلودگی  قبیــل  از 
کلافه  هــای  ترافیک  و 
نشین  شهر  انسان  کننده، 
برنامه ریزی  را وادار بــه 
بــرای بهبــود وضعیــت 
زیســت شــهری کــرده 
اســت، سیاســت گذاری 
برای توســعه حمل و نقل 
عمومی، به ویــژه حمل و نقل پاک از جمله 
دوچرخه راهکارهایی بوده اســت که شورای 
اسلامی شهر مشــهد طی چند سال اخیر بر 
آن تمرکز کرده اســت. گفت و گوی صبح 
امروز با دو عضو شــورای اسلامی شهر در 
این زمینه را می خوانید.سید محسن حسینی 
پویا عضو شــورای اسلامی شهر مشهد می 
گوید: به نظر من  ایــن دیدگاه که دوچرخه 
کالای لوکس ورزشــی و تفریحی محسوب 
می شود اشتباه اســت، و در مقایسه با دیگر 
وسایل حمل و نقل، دوچرخه ارزان ترین، در 
دسترس ترین است که قدرت مانور زیادی را 
دارد. من معتقد هستم مدیریت شهری باید 
به ســمتی حرکت کند تا با بخش خصوصی 
تامل داشــته و به تعداد دوچرخه ها افزوده 
وعرضه، تعمیر و تجهیز دوچرخه را در سطح 
شهر و به راحتی در دسترس شهروندان قرار 
گیرد تا بیشــتر مورد اســتفاده قرار بگیرند، 
دوچرخه در مســیر های نزدیــک می تواند  
ورود کند و مورد استفاده قرار بگیرد اما باید 
مســیر امن و مناسب سازی شده با شد. و از 
به عنوان یک وســیله حمل و نقل  ماثر در 

سلامت عمومی می توان استفاده کرد
به نام مردم به کام پیمانکار

او ادامه مــی دهد: از ابتدای شــروع کار 
شورای شــهر در دوره پنجم،  آن چه که 
بیشــتر مورد توجه ما قرار گرفت، قرارداد 
ایســتگاه های دوچرخه بوده اســت، یک 
مشکل اساسی که می توان از ان یاد کرد 
شــیوه انعقاد قرارداد بود که استفاده مردم 
از دوچرخه ها در درآمــد پیمانکار تاثیری 
نداشــت،  بیشــتر از جایگاه ایســتگاه و 
تبلیغاتی که با تابلوهای تبلیغاتی ایســتگاه 
می گرفت کســب درآمد داشت، بنابراین 

شــیوه اجاره دادن یا کرایه دادن دوچرخه 
مناسب نبود و به همین جهت این تجربه با 

شکست مواجه شده بود.
حســینی پویا تاکید می کند: برای اصلاح 
این قرارداد اقداماتی شــد که به هر  حال 
بــا توجه بــه ایــن موضوعــات حقوقی 
قرارداد مطرح بــود کار به تعویق افتاد، اما 
خوشبختانه پیگیری ها به نتیجه رسید و در 
حال تعیین تکلیف شدن است.او می افزاید: 
امیدواریم اکنون با شــیوه جدید و مناسب 
با اســتفاده از فناوری هــای روز و اخرین 
تجربیات ، دوچرخه ها هم مناسب تر شده 
و در اختیــار مردم قرار گیرد، چون شــیوه 
قبلی برای تحویل دوچرخه به مردم خیلی  
ســختگیرانه بود، باید در شرایط واگذاری 
دوچرخه به مردم  تجدید نظر و شیوه آسان 

تر شود تا مردم هم بیشتر استقبال کنند.
اصلاح قوانین دوچرخه سواری 

حســینی پویا می گوید: در برنامه عملیاتی 
از ســال 97 تا 1400 برای این که خیابان 
ها مســیر های ویــژه دوچرخه ســواری 
داشــته باشــند و برای این که پارکینگ 
های ویژه دوچرخه تعبیه شود پیشنهادات 
زیادی داشت و وضعیت متعددی بر عهده 
شــهرداری قرار گرفته و عــلاوه بر ان در 
کمیسیون حقوقی و کمیسیون حمل و نقل 
یک طرح مربوط به پیاده مداری و دوچرخه 
سواری را هم بررســی کردیم که پس از 
تصویب در اختیار شهرداری قرار می گیرد 
تــا به عنوان یک دســتورالعمل داخلی در 
خیابان و کارهــای عمرانی که برای پیاده 
رو هــا و خیابان ها در دســت اقدام دارند، 
در دستود کار قرار دهند، بنا براین اتفاقاتی 
هــم که الان افتاده خیابــان ها جدید هم 
بازگشایی شده است این موضوع یعنی هم 
پیــاده رو و هم قابل قبــول و هم این که 
مســیر دوچرخه در آن ها مورد توجه قرار 
گرفتــه و امیداواریم که این تبدیل به یک 
جریان شــده و در اینده هــم این اتفاقات 

درتمام خیابان ها انجام شود.
استقبال شورای شهر مشهد از ایده ها 

در حوزه وسایل حمل و نقل پاک
او درباره حمایت شــورای شهر از سیستم 
حمــل و نقل دوچرخه در مشــهد اظهار 
می کند: چندین جلســه بــا انجمن های 

با موضوع دوچرخه برگزار کردیم   مرتبط 
و دوستان دوچرخه سواری که به صورت 
حرفه ای ایــن کار و دارند دنبال می کنند 
و تبلیــغ می کنند و ما تمــام نظرات این 
دوســتان را در طــی جلســات دریافت 
کردیم که حدود پنجاه نکته از این نقطه 
نظرات در اســتخراج و در اختیار دوستان 
شــهرداری قرار گرفته است. حسینی پویا 
ادامه داد: در شــورا هــم دور ایده  مورد 
بحث و بررســی قرار گرفت، طرح های 
جدیدی در دســت اقدام اســت که برای 
پارکینگ و مسیر های دوچرخه و ترغیب 
و تشکیل  مردم و تغییر فرهنگ دوچرخه 

سواری گسترش پیدا کند.
طراحی های جدید شهری را بر 

مبنای پیاده رو و حمل و نقل عمومی 
و دوچرخه

هم چنین رئیس کمیسیون عمران و حمل 
ونقل شورای شهر مشهد در این باره می 
گوید: متاسفانه چیزی که در گذشته اتفاق 
افتاده امــا در برخی مناطق به این نتیجه 
رسیده ایم که طراحی های جدید شهری 
را بر مبنای پیاده رو و حمل و نقل عمومی 
و دوچرخه انجام دهیم و این در طی سال 
گذشته اتفاق افتاده است.مجتبی بهاروند 
ادامه می دهد: در حال گسترش پیاده رو 
هــا و خطوط دوچرخــه و محدود کردن 
حمل و نقل هســتیم، اگرچه برای مردم 

هم اســتفاده نکردن از وســیله شخصی 
دشــوار است و ما در خیابان سناباد که به 
حمل و نقل عمومی بیشتر توجه کرده ایم 
شاکی هستند که فضا برای عبور و مرور 
کاهش پیدا کرده است اما با همین وجود 
برنامه ریزی کرده ایم که طراحی شهری 

را به سمت انسان محور توسعه دهیم.
تجربه سفر با وسایل حمل و نقل 

عمومی 
او از تجربــه ســفرهای شــهری خود با 
وســایل حمل و نقل عمومی، می گوید: 
برای شــرکت در جلسه ای من با خودرو 
شخصی به هتل پردیسان رفتم و به اجبار 
با خوردو شخصی به سمت شورا برگشتم، 
و بــه دلیل بارندگی 40 دقیقه زمان طول 
کشید تا به میدان شهدا برسم اما در دیگر 
روزها با استفاده ازمترو حد فاصل ایستگاه 
شهید کاوه تا میدان شهدا حدود 11 دقیقه 
طول کشــید که در این زمان من بدون 
استرس ترافیک و دردسرهای رانندگی به 
مطالعه روزنامه پرداختم، و منطقی اســت 
که برای صرفــه جویی در وقت و هزینه 
از وســایل حمل و نقل مانند مترو بیشتر 
استفاده کنیم و در نظر داریم دوچرخه را 
به عنوان یک کد حمــل و نقل پاک در 
مشهد مورد استفاده قرار دهیم و در حوزه 
خطوط دوچرخه مشهد در کشور مقام اول 

را دارد.

سعی داشتیم که بودجه بیشتری به توسعه 
حمل و نقل عمومی اختصاص دهیم

بهاروند در خصــوص بودجه حمل  و نقل 
عمومی در سال 98 اظهار می کند: با توجه 
به محدودیت هایی که داشتیم سعی بر این 
داشتیم که بودجه بیشتری به توسعه حمل 
و نقــل عمومی اختصاص دهیــم و البته 
امیدواریم دولت هم به تعهداتی که در این 
حوزه دارد عمل کند و با توجه به شــرایط 
حاکم شاهد اســتفاده بیشتر شهروندان از 
حمل و نقل عمومی باشیم و در طول این 
مدتی که بنزین گران شــده اســت، بحث 
اقتصادی که پیــش ترمطرح کرده ام تاثیر 
زیادی بر این موضوع داشــته و ما شــاهد 
افزایش 15 درصدی استفاده شهروندان از 

وسایل حمل و نقل عمومی بوده ایم.
اختصاص مشوق برای استفاده بیشتر 

مردم از حمل و نقل عمومی 
رئیس کمیســیون عمــران و حمل ونقل 
شورای شهر مشــهد می افزاید: قرار است 
آن چه که در توان داریم مشوق اختصاص 
دهیم  کــه مردم از وســایل حمل و نقل 
عمومی اســتفاده بیشتری داشته باشند که 
به طور طبیعی یکی از ایــن راه ها بودجه 
یا یارانه  بیشــتری به سیستم حمل و نقل 
عمومی اختصاص داده شــود و کیفیت را 
بالا ببریــم چنانچه تغییــری در کرایه ها 

ایجاد نشود

خبر

وصول درآمدهای عمومی برای تامین هزینه های شهر با مشکل جدی مواجه است
عضو هیئت رئیســه شورای شهر مشــهد با اشاره به مشکلات 
عدیده شهرداری در تامین درآمدهای پایدار مشخص در قانون 
گفت: تامین هزینه های اساســی نگهداری شهر برای مدیریت 
شهری دشوار شده اســت.به گزارش صبح امروز، محمدحسین 
ودیعی در این خصوص گفت: یکــی از منابع تامین درآمدهای 
پایدار، عوارض های تجاری و بهره برداری های موقت اســت که 
هرچند درصد ناچیزی از بودجه عمومی شــهرداری را تشکیل 
می دهد اما وصول همین موارد هم با مشــکلات بزرگی مواجه 
اســت.وی ادامه داد: به عنوان مثال در سال 97 رقم پیش بینی 
شده این حوزه برای تمام شهر مشهد نزدیک به 75 میلیارد تومان 
بوده که در گزارش عملکرد ارائه شــده از جانب شهرداری، تنها 
حدود 21 میلیارد تومان از این مبلغ محقق شده است. در شرایطی 
که به عنوان نمونه اصلاح و بهسازی پیاده روهای بولوار ابوطالب 
20 میلیارد تومان هزینه دارد. به هرحال تنها منبع تامین هزینه 
پروژه های نگهداری شهر مانند آسفالت، پیاده روسازی و فضای 
سبز و… همین درآمدهای عمومی است و وقتی محقق نشود 
نتیجه این اســت که یک پروژه پیاده روسازی چند سال به طول 
می  انجامد.عضو هیئت رئیسه شورای شهر مشهد در بررسی این 
وضعیت گفت: مشکل اساسی در مورد وصول این درآمدها آنجا 
است که بســیاری از شهروندان تا زمانی که اخطاریه و ابلاغیه 
برای آنها ارسال نشــود به فکر پرداخت بدهی خود نمی افتند و 
حتــی گاهی تا مرحله پلمپ واحد تجاری هم پیش می رود. این 
تاخیر باعث می شود که بدهی ملک تجاری تاچند سال روی هم 
انباشته شده و عدد سنگینی می شود. در حالی که ارقام یک ساله 

مجوزهای تجاری بســیار ناچیز بوده و پرداخت آنها چنانچه در 
ابتدای سال انجام شود به هیچ وجه فشار مالی برای شهروندان 
به همراه نخواهد داشت.ودیعی با اذعان به اینکه شرایط سخت 
اقتصادی فعلی کســبه و شهروندان را با مشکلات جدی مواجه 
ساخته و وصول مطالبات شهرداری را دشوار کرده است، گفت: 
مدیریت شــهری بنا ندارد در این شرایط به مردم فشار مضاعف 
وارد کنــد اما تنها امکان ما به ویــژه در کمیته های نظارتی آن 
است که شرایط پرداخت بدهی ها و معوقات کسبه و شهروندان 
را تا حد امکان تســهیل کرده و پس از اعمال تخفیف هایی که 
در اختیار کمیته گذاشته شده با تقسیط باقی مانده بدهی، شرایط 
را برای شــهروندان آسان کنیم.وی خطاب به شهروندان گفت: 
اگر شــهروندانی که در محیط های بهره برداری موقت مشغول 
به فعالیت تجاری هســتند در ابتدای هر ســال نسبت به ارائه 
درخواست تمدید مجوز اقدام کنند ضمن بهره مندی از تخفیف ها 
و تحلیل های موجود، از انباشته شدن و سنگین شدن بدهی های 
خود پیشگیری می کنند.به گفته نایب رئیس کمیسیون برنامه و 
بودجه شــورای شهر مشهد، متاسفانه عموماً پرونده های مطرح 
شــده در کمیته های نظارتی به دلیل سنگین شدن بدهی ها در 
مدت زمان طولانی که گاها به 10 سال رسیده هم برای شهروند 
مشکل ساز شده و هم وصول آنها برای شهرداری مشکلاتی را 
به وجود می آورد ضمن اینکه اقدامات اجرایی شــهرداری برای 
وصول آنها نیز مشــکل آفرین خواهــد بود.ودیعی تاکید کرد: از 
شهرداری ها توقع داریم اماکن بهره برداری موقت شناسایی شده 
را در برنامــه کاری دوره ای خود قرار داده و به صورت ســالانه 

برای آنها صورتحساب و اخطار و ابلاغ لازم را ارسال و نسبت به 
تسویه حساب ها پیگیری کنند تا بر اساس بی اطلاعی و ناآگاهی 

شهروندان چنین مشکلاتی به وجود نیاید.
منابع ناپایدار، مشکل بزرگ شهرداری کلانشهرها

وی در خصوص مشکلات شهرداری در باب تامین منابع پایدار 
درآمدی گفت: امروز کلانشهرهای کشور همچنان درصد کمی 
از درآمد خود را می توانند از محل کدهای درآمدی پایدار تامین 
کنند در حالی که متاسفانه بیش از 50 درصد منابع مالی موردنیاز 
شهرداری کلانشــهرها از محل درآمدهای نظیر فروش تراکم، 
مجوز ســاخت و ساز، کمیسیون ماده 100 و امثال اینهاست. به 
این دلیل که بیشــتر قوانین بالادستی از شهرداری و درآمدهای 
آنهــا چندان حمایت نکرده و نهادهای ذی مدخل هم در اجرای 
وظایــف خود برای تامین درآمدهای پایدار حمایت چندانی بروز 
نداده و گاها قصور می کنند. از این رو این مشکل همچنان باقی 
است.عضو هیئت رئیسه شورای شــهر مشهد اضافه کرد: این 
در حالی اســت که منابعی چون عوارض آلایندگی و ســوخت، 
عوارض بلیط های هواپیمایی و اتوبوس و مســافران ورودی به 
کلانشــهرها، مالیات بر ارزش افزوده و... با وجود اینکه ازجمله 
منابع پیش بینی شده در قانون برای تامین درآمد شهرداری ها به 
حساب می آید اما ســال به سال در تمام این حوزه ها شهرداری 
ضعیف تر شــده و امکان وصول این درآمدها سخت تر می شود. 
بنابرایــن برای تامین هزینه های شــهر چه در موضوع خدمات 
شــهری و چه در موضوع امکانات لازم اســت نهادهای ذیربط 

هرچه زودتر به کمک شهرداری ها بیایند.
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منتظر پاسخ وزارت 

ورزش درباره اتفاقات 
اخیر هستیم

نماینده مردم مشهد و کلات در مجلس شورای اسلامی گفت: منتظر هستیم 
تا مســؤولان مربوط و وزارت ورزش درباره موضوعات اخیر توضیحات خود 
را به صورت دقیق ارائــه کنند.نصرالله پژمان فر، درمورد نامه تذکر خطاب به 
وزیر ورزش و جوانان درمورد اتفاقات اخیر فدراســیون شطرنج اظهار داشت: 
هنوز جوابی از ســوی وزیر ورزش به دســت ما نرسیده است. منتظر هستیم 
تا مســئولان مربوط به این موضوع توضیحات خود را به صورت دقیق ارائه 
کنند.وی درمورد اینکه مقصودلو و طباطبایی در مصاحبه هایی اعلام کرده اند 

کــه از رویارویی با حریف رژیم صهیونیســتی بی اطلاع بودند، خاطرنشــان 
کرد: این صحبت ها واقعاً توهین به مخاطبین اســت. مگر می شود مسابقاتی 
قرعه کشی و نام حریفان اعلام شود، اما ورزشکاران ندانند با چه حریفی مسابقه 
می دهند؟مردم مشــهد و کلات در مجلس شورای اسلامی گفت: آنها قطعاً 
می دانســتند که چه کار می کنند و نباید اینگونه اظهار نظر کنند. ما همچنان 
منتظر توضیح رسمی مسئولان هستیم. امیدوارم توضیحات قانع کننده ای برای 

این تخلف خود داشته باشند.

معاون امور توسعه ورزش اداره کل ورزش و جوانان خراسان رضوی 
گفت: تا کنون 9 درصد مجموع اعتبارات ورزش اســتان تخصیص 
یافتــه که با توجه به هزینه های بالا ادامه ســاخت پروژه ها ممکن 

نیست و نمی توانیم در سال جاری پروژه ها را به اتمام برسانیم.
هوشــنگ ولی پور شامگاه دوشنبه در جلسه ای که با حضور فرماندار 
و معاونین فرمانداری بردســکن، بخشداران این شهرستان و رئیس 
اداره ورزش و جوان بردســکن داشــت، اظهار کرد: بردسکن مهد 
ورزش استان است و داشتن 42 ورزشکار قهرمان در کشور و استان 

گویای فعال بودن ورزش بردسکن است.
معاون امــور توســعه ورزش اداره کل ورزش و جوانان خراســان 
رضوی با اشــاره به کمبودهای ورزش در شهرســتان های خراسان 
رضوی بیان کرد: در نظر داشتیم در سال جاری از تعداد 110 پروژه 
نیمه تمام در سطح استان، 90 پروژه را تا دهه فجر انقلاب اسلامی 
به بهره برداری برســانیم که با توجه به مشــکلات موجود از حیث 
تورم و تحریم ها، احتمال اینکــه طرح های کمتری به بهره برداری 

برسد، بعید نیست.
وی با بیان اینکه از پروژه هایی که بیشــتر از 80 تا 90 درصد آن ها 
تکمیل شده است، شــروع کرده ایم، گفت:  تا کنون فقط 9 درصد 
مجمــوع اعتبارات ورزش اســتان تخصیص یافته کــه با توجه به 
هزینه های بالا ادامه ســاخت پروژه ها ممکن نیست و نمی توانیم در 

سال جاری پروژه ها را به اتمام برسانیم.
ولی پور با اشاره به اینکه در دو سال آینده هیچ پروژه جدیدی تعریف 
نمی شــود، افزود: تا طرح های نیمه تمام موجود در استان به پایان 

نرسد پروژه جدیدی در سطح استان  اجرا نمی شود.
معاون امور توسعه ورزش اداره کل ورزش و جوانان خراسان رضوی 
وســیله نقلیه را از مشکلات  شهرستان های استان در حوزه ورزش 
نام برد و اظهار کرد: در سال جاری قصد خرید خودرو برای تعدادی 
از شهرستان ها را داشتیم که با گران شدن خودروها این مهم را هم 

از دست دادیم و توان خرید خودرو را نیز نداریم.
وی با بیان اینکه فعالیت 600 ورزشــکار ســازماندهی شده در این 
شهرستان  از لحاظ اســتان مثبت ارزیابی می شود، گفت: واگذاری 
اماکن ورزشــی به بخش خصوصی از برنامه های اداره کل اســت، 

بنابراین هیچ راهی جز واگذاری اماکن  به بخش خصوصی نداریم.
ولی پور مشارکت مردمی را در حوزه ورزش ستود و افزود: با فعالیت 
انجمن حامیان ورزش در بردسکن که پیشکسوتان در حال تشکیل 
این انجمن هســتند، می توان به عنوان نمادی در اســتان و کشور 

عملیاتی شود.
معاون امور توسعه ورزش اداره کل ورزش و جوانان خراسان رضوی 
ایجاد خانه جوان و خانه ورزش در شهرســتان ها و روســتاها را از 
برنامه های اداره کل نام برد و بیان کرد: تعداد 8 خانه جوان درحال 
حاضر در 8 شهرستان استان در دست ساخت است که امیدواریم تا 

دهه فجر تعدادی از این طرح ها به بهره برداری برسد.
بردسکن می تواند مهد ورزش های ساحلی

 در کشور و استان باشد
فرماندار بردســکن نیز در این جلســه با بیــان اینکه حال ورزش 
بردســکن خوب و مناســب است، گفت: ورزش بردســکن با نماد 
موفقیت در رشــته های انفرادی و تیمی و نیــز ورزش زورخانه ای 
در کشور شــناخته شده است، بنابراین با تشــکیل انجمن حامیان 
ورزش در بردسکن گامی شایسته بر رونق ورزش شهرستان افزوده 

می شود.
مجتبی شــاکری داشــتن ورزشــکارانی با اخلاق در بردسکن را 
از امتیازات ورزش این شهرســتان برشــمرد و افزود: با وجود این 
موفقیت ها متأســفانه در توزیع عادلانه اعتبارات در حق بردســکن 
اجحاف شــده است که امیدواریم در این سفر اعتبارات مناسبی را با 

توجه به پایان سال در اختیار این شهرستان قرار دهید.
وی با بیان اینکه بیشــتر اماکن ورزشــی بدســکن پیر شده است، 
اظهار کرد: اختصاص اعتبارات لازم برای مرمت اماکن ورزشــی در 

شهرستان امری ضروری است. 
فرماندار بردســکن با اشاره به اینکه این شهرستان در آمارها دارای 
7 هزار مترمربع فضای ورزشــی مسقف است، عنوان کرد: بردسکن 
دارای کویری  است که می تواند مهد ورزش های ساحلی در کشور 
و اســتان باشد، بنابراین آماده هســتیم با مشارکت دولت و بخش 

خصوصی در این مهم گام های اساسی را برداریم.
شــاکری با اشاره به ورزش بخش های انابد و شهرآباد، از اختصاص 

سه چمن مصنوعی به این شهرســتان در روستای رکن آباد، درونه 
و مرکز شهرســتان خبر داد و لفزود: از معاون توسعه ورزش استان 
می خواهیم با توجه به هزینه هــای مصرف آب، تبدیل زمین چمن 
شهید اسماعیلی بردســکن به چمن مصنوعی را در دستور کار قرار 

دهید.
در بردسکن هیچ پروژه ناتمامی نداریم

رئیس اداره ورزش و جوانان بردســکن نیز در این جلســه با اعلام 
اینکه در حال حاضر در این شهرســتان هیچ پروژه ناتمامی نداریم، 
گفت: اماکن ورزشــی در شهرستان نیاز به مرمت و نگهداری دارند، 

بنابراین اختصاص اعتبارات در این بخش امری ضروری است.
محمد دانشــور ثانی بحران آب را برای آب دهی به تنها زمین چمن 
این شهرستان یادآور شد و اظهار کرد: در 6 ماه گذشته بیش از 200 
میلیون ریال مصرف آب برای زمین چمن این شهرستان شده است 
که به صرفه اســت که این زمین به شــیوه مصنوعی در شهرستان 

اجرایی شود.
وی یکی از خواسته های مردم انابد را ساخت استخر ورزشی نام برد 
و افزود: انابد بخش بزرگی در استان است که نیاز است کمک های 

ویژه ای به این بخش شود.
رئیس اداره ورزش و جوانان بردســکن از برگزاری یازدهمین دوره 
همایش ورزش های باســتانی و پهلوانی کشور در بردسکن خبر داد 
و گفت: تا کنون در هر یک از دوره های برگزار شــده بیش از 500 
ورزشــکار از 30 استان کشــور حضور داشته اند و جمعیت حاضر در 
مراســم با بیش از 6 هزار نفر رکود اســتقبال مردم بردسکن از این 

رشته ورزشی در طول سال های اخیر بوده است. 
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رییس هیات والیبال خراسان رضوی گفت: با توانایی و بضاعتی که داریم به 
طور قطع می توانیم شــرایط بهتری برای والیبال بانوان این استان به وجود 

آوریم.
جبار قوچان نژاد افزود: تا کنون بانوان به صورت ویژه مورد توجه قرار گرفته اند 

اما پیشرفت و فعالیت در این حوزه نیاز به همت و تلاش خود ایشان دارد.
وی اضافه کرد: هیچ نگاه منطقه ای نباید در هیات والیبال وجود داشــته باشد 

و باید به تمامی شهرستان ها به صورت برابر اهمیت داده شود.
رییس هیات والیبال خراســان رضوی گفت: باید بــرای آموزش مربیان به 
منظور حضور در شهرســتان ها و همچنین برگزاری مســابقات در ســطح 
شهرســتان های استان و یا مسابقات منطقه ای به صورت منظم برنامه ریزی 

کنیم.
قوچان نژاد افزود: برخی مشــکلات در حوزه والیبال بانوان از گذشــته وجود 
داشــته است اما در شــرایط فعلی باید همه برای کسب موفقیت در کنار هم 
باشــیم به عبارت دیگر بازیکنان، مربیان و داوران فعال در خراســان رضوی 
سرمایه هیات هستند و باید فضای حضور و فعالیت آنها ابتدا در همین استان 

فراهم شود.
وی اضافــه کرد: به طور قطع در این زمینــه با بازیکنان و مربیان خاطی که 
مانع پیشــرفت تیم خراسان رضوی شــوند طبق مقررات فدراسیون برخورد 

خواهد شد. 
رییس هیات والیبال خراســان رضوی گفت: منابع و امکانات باید به صورت 

هدفمند در بخش های مختلف هزینه شــود تــا حرکت رو به جلویی صورت 
گیرد.

شرایطبهتریبرایوالیبالبانواناستانبهوجودمیآوریم

تیم فوتبال تراکتور موفق شد در دیداری معوقه از هفته یازدهم شهر 
خودرو را شکست دهد.

در دیداری معوقه مربوط به هفته یازدهم رقابتهای لیگ برتر دو تیم 
تراکتور و شهر خودرو از ساعت 15:30 دیروز سه شنبه در ورزشگاه 
یادگار امام تبریز به مصاف هم رفتند که تراکتور با نتیجه 3 بر یک شهر 
خودرو را مغلوب کرد. ساکت الهامی که زمانی دستیار گل محمدی 
در مشهد بود دیروز در قالب نفر اول کادر فنی تراکتور گل محمدی 
دروازه  دقیقه 37  در  اسدی  رضا  ابتدا  بازی  این  داد.در  شکست  را 
شهرخودرو را باز کرد و سپس مسعود شجاعی در دقیقه 50 برای 
دومین بار دروازه تیم میهمان را باز کرد.مشهدی ها نیز در دقیقه 53 
توسط محمد حسین مرادمند یکی از گل ها را جبران کردند تا نتیجه 
2 بر یک شود. بعد از آن نوبت به اشکان دژاگه رسید که در دقیقه 
71 با ضربه ای سنگین از روی خط هجده قدم دروازه رحمتی را برای 
بار سوم در این بازی باز کند تا حساب کار 3 بر یک به سود تیم 
میزبان شود.با این نتیجه تراکتور 27 امتیازی شد و با یک پله صعود 
بالاتر از صنعت نفت آبادان در رده پنجم قرار گرفت و شهر خودرو با 
پذیرفتن چهارمین شکست فصلش همچنان 28 امتیازی و در رده 

چهارم باقی ماند. 
این هشتمین پیروزی تراکتور، چهارمین و سنگین ترین شکست تیم 

شهرخودرو در این فصل بود.
حرکت عجیب رحمتی

مهاجم تیم فوتبال شهرخودرو در جریان دیدار تیمش مقابل تراکتور 
مصدومیت شدیدی را تجربه کرد.

دیدار تراکتور و شهرخودرو در شرایطی برگزار شد که بعد از گل دوم 
تراکتور کادر فنی شهرخودرو شدیدا به تصمیمات داور اعتراض کرد. در 
بین دو نیمه یونس شاکری به دلیل مصدومیت شدید از ناحیه صورت، 
زمین را ترک کرد.مهدی رحمتی که از تصمیمات توپ جمع کن های 
تبریزی ناراحت شده بود توپ را به سمت یکی از آنها شوت زد که 
همین موضوع باعث تذکر داور به گلر شهرخودرو شد.محمد حسین 

مرادمند بعد از گلزنی به سمت تماشاگران رفت و آنها را به سکوت 
دعوت کرد.بعد از گل سوم تراکتور شاگردان گل محمدی دروازه حریف 
را روی یک ضربه ایستگاهی باز کردند اما کمک داور این گل را 

آفساید گرفت همین موضوع باعث اعتراض شهرخودرویی ها شد.
آسیب شدید، مهاجم شهرخودرو را بیرون برد

یونس شاکری، مهاجم بلند قامت مشهدی ها بالاجبار ادامه بازی 
برابر تراکتوری ها را از دست داد.پس از آغاز نیمه دوم دیدار تیم های 
شهرخودرو خراسان و تراکتور تبریز، یحیی گل محمدی به دلیل ضربه 
شدیدی که به گونه یونس شاکری وارد شده  بود، مجبور به تعویض 
این بازیکن شد.مهاجم گلزن شهرخودرویی ها که پیش از این در 
بازی های فراوانی موجبات برتری تیمش را فراهم کرده بود به دلیل 
برخوردی که در نیمه اول بازی دیروز برابر تراکتور داشت در نهایت 
نتوانست پا به میدان بگذارد تا سرمربی شهرخودرویی ها برای ادامه 
دیدار تبریز به دنبال ایده های دیگر و البته بازیکنی دیگر در خط 
حمله تیم خود باشد.خروج یونس شاکری از این بازی، باعث شد تا 
حسین مهربان راهی میدان شود و در نیمه دوم به عنوان مهاجم هدف 

مشهدی ها در زمین حضور داشته باشد.
بازی خوب و جذابی بود

یحیی گل محمدی، سرمربی تیم فوتبال شهر خودرو پس از شکست 
3 بر یک تیمش مقابل تراکتور تبریز اظهار داشت: در مجموع فکر 
می کنم بازی خوب و جذابی بود. امیدوارم تماشاگران هم از بازی لذت 
برده باشند. از نظر فنی باید بگویم اگر تنش های داوری نبود شاید بازی 
بهتر می شد. با این حال داوران تصمیماتی می گیرند که بازی را تحت 
تأثیر قرار می دهند و آن چیزی که می خواهید را به دست نمی آورید.
وی افزود: به تیم تراکتور و هواداران این تیم تبریک می گویم. آنها از ما 
بهتر بودند. نمی خواهم از تیم خودم دفاع کنم. تراکتور بازیکنان خیلی 
خوبی دارد. تا جایی که توانستیم سعی کردیم از نظر فنی کم نیاوریم، 
اما همان طور که گفتم تصمیمات داور لذت بازی را از ما گرفت. تا 
قبل از بازی با تراکتور شش پنالتی برای ما نگرفتند. یعنی در مجموع 

تاکنون هفت پنالتی ما را نگرفته اند. ما هم تیم جوان و نوپایی داریم 
که می توانیم بهتر شویم. در نیم فصل باید خودمان را تقویت کنیم و 
چند بازیکن به تیم اضافه شوند تا بهتر شویم و تیم برای نیم فصل 
دوم و لیگ قهرمانان آسیا آماده شود.سرمربی تیم فوتبال شهر خودرو 
در واکنش به طرح این موضوع که به نظر می رسید بازیکنان تیمش 
نشاط کمتری داشته اند، گفت: دلیل این را گفتم که ما در 10، 15 
دقیقه ابتدایی خوب پاسکاری کردیم و در زمین حریف بودیم. خوب 
بازی می کردیم، اما داوران تصمیماتی گرفتند که تیم ما را عصبی 
کرد و تمرکزمان را از دست دادیم. بازیکن حریف گونه بازیکن ما 
را با آرنج شکست و مجبور شدیم او را تعویض کنیم. نمی گویم داور 
کارت زرد بدهد، اما حتی خطا هم نگرفت. وقتی بازیکن می رود بالای 
سر بازیکن مصدوم و می بیند گونه هم تیمی اش شکسته و داور حتی 
خطا هم نگرفته است، عصبی می شود. ما تیمی نیستیم که به داوری 
اعتراض کنیم و کارت مُفت بگیریم. تمرکز ما روی مسائل فنی است، 
نه حاشیه ای، اما داوران در بازی امروز تیم ما را عصبی کردند. داور 

تمرکز خوبی در بازی نداشت و نمی دانم چرا این اتفاق افتاد. باید ببینیم 
کارشناسان داوری چه می گویند، اما از نظر فوتبالی باید بگویم روز 
خوبی نبود. امروز نتوانستیم به دلیل مسائل غیرفنی خودمان را پیدا 

کنیم و فوتبال خوبی بازی نکردیم.
گل محمدی در واکنش به این مسئله که به نظر می رسد تراکتور آنها را 
غافلگیر کرده است، اظهار داشت: من گفتم که تراکتور بازیکنان خوبی 
دارد و آنها در بازی های قبلی هم پیشرفت خوبی داشته اند.وی درباره 
اینکه چرا تیمش عصبی بازی می کرد، گفت: از زمانی که بازیکن 
حریف به عمد با آرنج به گونه بازیکن ما زد و آن را شکست، بازیکنان 
ما عصبانی شدند. ما از دقایق ابتدایی بازی عصبی نبودیم. عصبانیت 

بیشتر به دلیل داوری بود.
خیلی بهتر بازی کردیم

بازی  از  بعد  نشست خبری  در  تراکتورسازی  مربی  الهامی،  ساکت 
با شهرخودرو اظهار داشت: همانطور که قبل تر اشاره کردم بازی 
تاکتیکی و سختی داشتیم. با نتایج 2 سال اخیر مشخص بود بازی 
سختی داشتیم ولی تیم ما خیلی بهتر بازی کرد و دست تک تک 
بازیکنان را می فشارم که جانفشانی کردند. امیدوارم این روند برای ما 
ادامه داشته باشد. از هواداران هم تشکر می کنم که خیلی خوب ما را 
حمایت کردند.الهامی با اشاره به غیبت برخی بازیکنان روی نیمکت این 
تیم گفت: امروز هر چند نیمکتمان خالی بود و دیدید که حتی میمبلا 
نمی توانست راه برود اما بازی مهمی را بردیم. ما به جز او کلا 15 
بازیکن داشتیم اما تیمی را بردیم که خیلی از تیم ها نتوانستند از این تیم 
امتیاز بگیرند. وی ادامه داد: میمبلا و سوگتیا مصدوم بودند و فورچونه 
در شرایط بازی نیست اما امروز مرد و مردانه جنگیدند. تیم واقعی که 
روز گذشته گفتم همین تیم امروز بود و هواداران هم خیلی از تیم 
حمایت کردند. البته شهرخودرو تیم خوبی است و چیزی از ارزش های 
آنها کم نمی شود. برای برادر خودم گل محمدی هم آرزوی موفقیت 
دارم.کیفیت فوتبال ما خیلی می تواند بهتر از این باشد و پتانسلی تیم 
ما هنوز مشخص نیست و باید زمان بگذرد تا به تیم واقعی تبدیل 

شویم.مربی تراکتور در خصوص اینکه این تیم انگیزه زیادی داشت و 
چقدر روی مباحث روانی این تیم کار شده است گفت: امروز تراکتور به 
معنای واقعی تیم بود. کادر فنی که به تیم اضافه شده کیفیت ما را بالا 
برده. حاج صفی هم امروز با رفتارهایش نشان داد که چقدر دوستی در 
تیم ما بیشتر شده و بازیکنان دیگر هم نشان دادند لایق جایگاه های 
بهتری هستند. در جایی که بازی از دست ما در رفت هواداران خیلی 
خوب ما را برگرداندند و حمایتمان کردند. ما می توانیم برای هر تیمی 
حریف سرسختی باشیم اما هنوز خیلی راه مانده تا به جایگاه قهرمانی 
برسیم.الهامی در خصوص اینکه شناختش از شهرخودرو چقدر در این 
برد تاثیر داشت گفت: هم من از گل محمدی شناخت داشتم و هم 
او از ما ولی ما در 2-3 روز گذشته همه چیز را به بازیکنان گفتیم 
و روی نقاط ضعف و قوت حریف کار کردیم،خوشبختانه درست در 
زمان هایی گل زدیم که تیم نیاز داشت. وی در خصوص اینکه چرا 
از بازیکنان خارجی به جز در دقایق آخر استفاده نکرد گفت: میمبلا 
قبل از بازی 2 بار فیزیوتراپی کرده بود و اگر نیاز بود از او استفاده 
نشان  این  و  آمد  استادیوم  به  مستقیم  فیزیوتراپی  از  او  می کردیم. 
می دهد که وی یک بازیکن حرفه ای است. ما در بازی با پیکان شرایط 
سختی داریم چون اجازه هیچ ریسکی نداریم. کاری هم به تیم های 
دیگر نداریم و اگر یکدل باشیم هیچ تیمی در ایران به اندازه تراکتور 
پتانسیل ندارد.مربی تراکتور در خصوص اینکه آیا با دستور وی اسدی 
در نقاط مختلف بازی می کرد، گفت: بله، هم اسدی و هم اشکان این 
شرایط را داشتند و به خط حمله اضافه می شدند.. البته ما هنوز در 
 حملات دچار مشکل هستیم ولی چون خیلی کار نکردیم هیچ جوابی

دوم  فصل  نیم  در  است  قرار  آیا  اینکه  در خصوص  ندارم.الهامی   
سرمربی باشد یا مربی گفت: افرادی که به جمع ما در کادر اضافه 
شدند همبازی و همدوره خودم بودند. جودکی از ماشین سازی به تیم 
ما آمد و مرادی را هم خودم به کادر اضاف کردم. من بچه خود اینجا 
)تبریز هستم( و دوست دارم تا زمانی که این امانت در دست من است 

به نحو احسن از آن مراقبت کنم.

تا دو ماه دیگر تمریناتم را آغاز می کنم
قهرمان کشتی آزاد المپیک گفت که تا دو ماه دیگر تمریناتش را آغاز خواهد کرد.

حســن یزدانی قهرمان کشــتی آزاد المپیک و جهان که روز دوشــنبه زانویش را به 
تیغ جراحان سپرد، به خبرنگار ســایت اتحادیه جهانی کشتی گفت: عمل خوبی بود 
و در حال حاضر وضعیت خوبی دارم. دو ماه دیگر تمریناتم را رو تشــک کشتی آغاز 

می کنم. وضعیت روحی خوبی دارم و باید ببینیم در آینده چه اتفاقی می افتد.

زمان مرحله اول پلی آف لیگ برتر 
فوتسال مشخص شد

پس از هم اندیشی مدیران عامل باشگاه ها و کادرفنی تیم ملی فوتسال در خصوص 
زمان در اختیار قرار گرفتن بازیکنان به کادرفنی تیم ملی فوتسال تصمیم گیری شد.

به نقل از ســایت فدراسیون فوتبال، نشست مشترک مدیران عامل باشگاه های لیگ 
برتری با کادرفنی تیم ملی فوتســال در راســتای ایجاد شرایط مناسب و همفکری 
مجموعه فوتسال کشور جهت موفقیت تیم ملی فوتسال ایران در مسابقات قهرمانی 
آســیا 2020 با حضور رییس و سرپرست دبیرکلی فدراسیون، رییس کمیته فوتسال، 
سرپرست سازمان لیگ فوتسال از ساعت 10:15 در سالن روابط عمومی برگزار شد.

پــس از بیان نقطه نظرات مختلف و تشــریح اهمیت مســابقات پیش روی تیم ملی 
فوتســال مقرر شد مسابقات مرحله نخســت پلی آف لیگ برتر تا 30 دیماه به اتمام 

برسد و پس از آن بازیکنان در اختیار کادرفنی تیم ملی فوتسال قرار بگیرند.
ضمن اینکه درخصوص زمان برگزاری مرحله دوم پلی آف نیز پس از بازگشــت تیم 
ملی فوتســال از مسابقات قهرمانی آســیا و انتخابی جام جهانی )حدود 18 اسفند به 

بعد( تصمیم گیری خواهد شد.
مســابقات مرحله نخست در روزهای پنجشــنبه مورخ 26 دیماه و دوشنبه 30 دیماه 
برگزار خواهد شد و در صورت انجام بازی در دور سوم مرحله نخست پلی آف، مسابقه 

مربوطه روز چهارشنبه دوم بهمن ماه برگزار شود.
تیم ملی فوتســال ایران اسفندماه امسال در جام ملت های آسیا شرکت می کند. این 
مســابقات به میزبانی ترکمنستان برگزار می شود. تیم ایران در این بازی ها در گروه 

چهارم با تیم های تایلند، کره جنوبی و عربستان همگروه است.

شکست سنگین شهرخودرو در تبریز؛

دستیار سابق 
مُچ یحیی را 

خواباند

خبر

مفقودی ) نوبت سوم (
گواهــی موقــت کاردانی آمــوزش ابتدایــی اینجانب مومنــه قلندری به شــماره ملی 
0720177596 از دانشگاه آزاد اســلامی واحد تربت جام مفقود گردیده و از درجه اعتبار 

ساقط میباشد.
مفقودی

برگ ســبز خودرو ســواری پــژو تیــپ  CNG PARS XU7 مدل 1394 به شــماره 
 پــلاک 471 ن 13 ایــران 36  شــماره موتــور 124K0580346 شــماره شاســی

NAAN21CA0EH354084 مربوط به علی محمد لری مفقود گردیده و از درجه اعتبار 
ساقط میباشد.

مفقودی
برگ سبز و سند کمپانی خودرو سواری پژو آردی مدل 1384 به شماره پلاک 798 ق 33 
ایران 32  شماره موتور 11784018294 شماره شاسی 13421008 به نام هاشم سالاری 

مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط میباشد.
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ایران و آمریکا در چه عرصه هایی می توانند وارد رابطه شوند؟
ــی و  ــیون قضای ــل کمیس ــن المل ــه بی ــس کمیت رئی
حقوقــی مجلــس بــا یــادآوری تنــش هــای سیاســی 
بیــن ایــران و آمریــکا، عرصــه دیپلماســی عمومــی 
ــرای  ــرای برق ــت ب ــن فرص ــی را بهتری و غیرسیاس

ــاط بیــن دو کشــور دانســت. ارتب
ــان  ــی جه ــل رحیم ــروز، جلی ــزارش صبح ام ــه گ ب
ــکا  ــران و آمری ــط ای ــه رواب ــان اینک ــا بی ــادی ب آب
ــود و دارای  ــش آل ــته تن ــه گذش ــار ده ــرف چه ظ
ــادی  ــی و اقتص ــی، امنیت ــده سیاس ــکلات عدی مش
بــوده گفــت: گــره موجــود در روابــط ایــران و 
ــم  ــادی را ه ــرهای زی ــکلات و دردس ــکا مش آمری
ــه و هــم ســایر کشــورهای  ــرای منطقــه خاورمیان ب
ــا را  ــه آنه ــه رابط ــه طوریک ــرده ب ــاد ک ــا ایج دنی
تحــت تاثیــر ایــن تنــش قــرار داده و دردســرهایی را 
بــرای کشــورهایی کــه مــی خواهنــد بــا ایــران یــا 

ــت. ــود آورده اس ــه وج ــند ب ــته باش ــکا داش آمری
نماینــده مــردم تربــت جــام، تایبــاد، باخــرز در 
مجلــس شــورای اســلامی، ادامــه داد: امــروز اروپایی 
هــا، چینــی هــا، هنــدی هــا، تــرک هــا و بســیاری از 
ــا  دیگــر کشــورها کــه سیاســت ارتبــاط همزمــان ب
ــر  ــد ب ــود دارن ــتور کار خ ــکا را در دس ــران و آمری ای
ــه انتخــاب  ســر دو راهــی قــرار گرفتــه و مجبــور ب

هســتند.
ــان  ــا بی ــم ب ــس ده ــردم در مجل ــده م ــن نماین ای
ــی  ــان برجــام گام هــای مثبت ــران در جری اینکــه ای
ــران و  ــط ای ــای رواب ــخ ه ــتن ی ــیر شکس در مس
آمریــکا برداشــت افــزود: ایــران در موضــوع برجــام 
ــر  ــه وزی ــه طوریک ــد ب ــو ش ــت وگ ــه گف ــر ب حاض
ــه  ــور خارج ــر ام ــا وزی ــورمان ب ــه کش ــور خارج ام
ــا  ــی ه ــت؛ آمریکای ــو نشس ــت و گ ــه گف ــکا ب آمری
مــی توانســتند از ایــن فرصــت تاریخــی بــرای گام 
ــط  ــود و گســترش رواب ــدی در جهــت بهب هــای بع
بهــره بگیرنــد امــا بــا آمــدن ترامــپ همــه معــادلات 

ــر هــم خــورد. ب
رحیمــی جهــان آبــادی ادامــه داد: ترامــپ نــه تنهــا 
ــل مشــکل  ــا و ح ــی ه ــا آمریکای ــا ب ــط م ــه رواب ب
ــی  ــت و حت ــع، حیثی ــه مناف ــیب زد بلک ــام آس برج

بــه جایــگاه ریاســت جمهــوری در ســاختار سیاســی 
ــش کــرد. ــکا را هــم دچــار چال آمری

ایــن نماینــده مــردم در مجلــس دهــم بــا تاکیــد بــر 
ــه لحــاظ سیاســی و امنیتــی  اینکــه امــروز ایــران ب
تنش هــای جــدی بــا آمریــکا دارد افــزود: بــه نظــر 
ــاب گفــت  ــوان ب می رســد در چنیــن شــرایطی می ت
ــه  ــاری، مبادل ــی، تج ــای فرهنگ ــه ه ــو در زمین وگ
زندانیــان، نشســت هــای علمــی و تحقیقاتــی و بــه 
طــور کلــی عرصــه دیپلماســی عمومــی، غیرامنیتــی 

و غیرسیاســی را بیــن دو کشــور بــاز کــرد.
ــه  ــروز ب ــا ام ــی ه ــه آمریکای ــان اینک ــا بی وی ب
ــازع  ــران قــدرت بلامن ــن نتیجــه رســیدند کــه ای ای
خاورمیانــه اســت، تاکیــد کــرد: آمریکایــی هــا 
بــه تجربــه دریافتنــد کــه حکومــت ایــران بــا 
ــات  ــواع و اقســام اقدام ــرور و ان ــد، ت ــم، تهدی تحری
ایــن چنینــی ســرنگون نمــی شــود و مــردم ایــران 
بــا وجــود مشــکلات موجــود تســلیم نخواهنــد 
ــه  ــه هم ــدند ک ــه ش ــی متوج ــه خوب ــا ب ــد، آنه ش

ــت ترین،  ــا راس ــن ت ــی از چپ تری ــای سیاس طیف ه
از ملی تریــن تــا اســلام گراترین فــرد در ایــران 
ــتقلال  ــه اس ــد و آن اینک ــال دارن ــه اتص ــک نقط ی
خودشــان را فــدای زورگویــی آمریکایــی هــا نمــی 

ــد. کنن
عضــو فراکســیون امیــد در مجلــس دهــم بــا 
ــات آمریــکا افــزود:  ــودن انتخاب ــادآوری نزدیــک ب ی
آنهــا در حالــی انتخابــات ریاســت جمهــوری را 
پیــش روی خــود دارنــد کــه پرونــده برجــام را 
برهــم زدنــد و از ایــن اقــدام خــود بــه هیــچ 
ــروز  نتیجــه ای نرســیدند، واســطه هایی هــم کــه ام
از کشــورهای مختلــف مــی فرســتند تنهــا بــه ایــن 
ــت  ــن بس ــن ب ــان را از ای ــه خودش ــت ک ــل اس دلی

ــد. ــات دهن نج
ــر  ــرف دیگ ــه داد: از ط ــادی ادام ــی جهان آب رحیم
ــه  ــیده ب ــود رس ــده  خ ــته های عم ــه خواس ــران ب ای
طوریکــه امــروز در ســطح خاورمیانــه حریفــی 
ــد در  ــکا بخواه ــر آمری ــران نیســت و اگ ــاورد ای هم

خاورمیانــه حضــور داشــته باشــد نمــی توانــد بــرای 
ایــران تعییــن تکلیــف ودر حــوزه نفــوذ ایــران 
دخالــت کنــد، در عیــن حــال ایــران از تحریــم هــا 
ــده  ــادی دی ــاظ اقتص ــه لح ــادی ب ــیب های زی آس
ــی  ــکا م ــران و آمری ــرایطی ای ــن ش ــت در چنی اس
ــر تنــش زا وراد رابطــه  ــد در عرصــه هــای غی توانن

ــد. ــط را ذوب کنن ــخ رواب ــده و ی ش
ــی  ــیون قضای ــل کمیس ــن المل ــه بی ــس کمیت رئی
ــت  ــا مثب ــلامی ب ــورای اس ــس ش ــی مجل و حقوق
ــران و  ــن ای ــان بی ــه زندانی ــردن مبادل ــی ک ارزیاب
ــه  ــی ب ــای روحان ــفر آق ــرد: س ــد ک ــکا تاکی آمری
ژاپــن هــم گامــی مثبــت بــود زیــرا ژاپنی هــا 
واســطه آمریکایــی هســتند، البتــه عمانــی هــا هــم 
ــران و  ــه ای ــود رابط ــرای بهب ــادی ب ــای زی تلاش ه
ــگاه  ــظ جای ــا حف ــم ب ــه امیدواری ــد ک ــکا کردن آمری
ــت  ــام و رعای ــای نظ ــان ه ــا و آرم ــام، ارزش ه نظ
حقوقــی مبتنــی بــر اســتقلال و تمامیــت ارضــی مــا، 

ــود. ــع ش ــور مرتف ــن دو کش ــش بی ــکل و تن مش

خراسان رضوی آماده انتخابات
معاون سیاســی، امنیتی و اجتماعی اســتاندار خراســان رضوی گفت: در استان 
آمادگی کامل برای برگزای انتخابات مجلس شــورای اسلامی و مجلس خبرگان 

رهبری وجود دارد.
به گزارش صبح امروز، حســن جعفری در جلسه ستاد انتخابات استان که در محل 
اداره کل ثبت احوال برگزار شد، اظهار کرد: در 29 شهرستان و در قالب 12 حوزه 

انتخابیه در خراسان رضوی اصلی شاهد انتخابات پیش رو خواهیم بود.
وی با اشاره به ابلاغ سیاست های کلی انتخابات توسط مقام معظم رهبری، افزود: 
این سیاســت ها در دستور کار ســتاد انتخابات خراسان رضوی بوده و در راستای 

اجرای این سیاست ها در حال فعالیت هستیم.
معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی اســتاندار خراسان رضوی ادامه داد: دو وظیفه 
اصلی اجرای انتخابات و حســن اجرای انتخابات بر عهده ســتاد انتخابات استان 
گذاشــته شده اســت که برای انجام این وظایف در مســیر اجرای قانون گام بر 

می داریم. 
جعفری با بیان اینکه 18 گام برای برگزاری انتخابات در نظر گرفته شــده است، 
افزود: بر این اســاس در حوزه مجلس شورای اســلامی در گام ششم و در حوزه 
مجلــس خبرگان رهبری نیز در گام هفتم فراینــد برگزاری انتخابات مذکور قرار 

داریم.
وی بر آسیب شناســی دوره های قبلی برگزاری انتخابــات تاکید کرد و افزود: در 
این دوره آسیب های ادوار گذشــته احصاء و برای هر آسیب راهکار مناسب برای 
عدم تکرار یا کاهش پیش بینی شــد، لذا در اســتان آمادگی کامل برای برگزاری 

انتخابات وجود دارد.
معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی اســتاندار خراسان رضوی خاطرنشان کرد: در 
فرآیند ثبت نام داوطلبان مجلس شــورای اسلامی در حوزه های انتخابیه خراسان 
رضوی، کوچکترین دغدغه ای وجود نداشت و داوطلبان از فرایند انجام شده ابراز 

رضایتمندی داشته اند.
جعفری بــا بیان اینکه آموزش برای ســتاد انتخابات خراســان رضوی موضوع 
بســیار مهمی اســت، افزود: در این زمینه علی رغم اینکه روسای ستاد انتخابات، 
فرمانداران، بخشــداران و اعضای هیات های اجرایی آموزش های لازم را دیده اند، 
به این ســمت می رویم که اعضای اعزامی به صندوق های اخذ رای هم آموزش 

کافی دیده باشند.
وی متذکر شــد: اگر مبحث تمام الکترونیک شدن انتخابات در هشت شهر استان 

هم ابلاغ شود آموزش های لازم را به مردم ارائه خواهیم کرد.
معاون سیاســی، امنیتی و اجتماعی استاندار خراسان رضوی در بخش دیگری از 
ســخنان خود ابراز کرد: با تمام دســتگاه هایی که برابر قانون در حوزه انتخابات 
وظیفه برگزاری و نظارت دارند جلســات مشــترک فراوانی گذاشته شده و تعامل 

بسیار نزدیکی با همه اعضای مجری و ناظر داشته ایم.
جعفری ابراز کرد: تجربه نشان داده است مردم در بزنگاه هایی که نظام جمهوری 
اســلامی به آن ها نیاز دارد، حضور داشــته اند، لذا معتقدیم که این بار هم مردم با 
حضور خود از منافع ملی حمایت خواهند کرد و در راســتای کمک به امنیت ملی 

کشور گام موثری برخواهند داشت.

خبر


